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انسان    که  است  نبردی  روزه 
علیه  رمضان  مبارک  ماه  در 
خواسته های درونی خود انجام 

می دهد ولو اینکه آن خواسته ها به خودی 
خود حلال باشد.

ماه رمضان را ماه آزادی از قیود   
نفسانی است؛ یکي از بهترین 
نعمت ها، نعمت آزادي است و 

این ماه، ماه آزادي مي باشد. این بهترین راه 
است که فَکّ رهن شده باشد.

مذاهب    در  مفتی  و  فقیه  هر 
چهار  این  از  یکی  مختلف 
نظریه را پذیرفته است و همین 

ماه  اول  روز  در  اختلاف  باعث  فتوا  در  اختلاف 
مبارک رمضان می شود.

 رسالت اصلی اهل اندیشه و   
این  باید  که  است  این  کتاب 
ظرفیت ماه مبارک را در میان 

ظرفیت های دیگر که اسلام طرحی کرده، ببیند و 
به هندسه مناسبت های اسلامی دست یابند.

در    عربستان  مانند  کشوری 
زمینه بازگشایی سفارت خود 
در سوریه و ارتباط با حاکمیت 

روابط  و  می کند  عمل  محتاط تر  الشام،  تحریر 
دیپلماتیک را منوط به وقوع برخی شرایط قرار 

داده است که ممکن است در آینده اتفاق بیافتد.

ما انسان ها در برابر خداوند چیزی   
نداریم که به وسیله آن با خداوند 
مرتبط شویم به همین جهت این 

آیه این نکته را گوشزد می کند که تنها راه جلب نظرِ 
خداوند اظهار نیاز و طلب و دعا و مناجات است و چیز 

دیگری نداریم که با غنی مطلق مرتبط شویم.

دوری از گناه، بهترین عمل در ماه رمضان

درباره  سوالی  به  پاسخ  در  جمهور  درباره رئیس  سوالی  به  پاسخ  در  جمهور  رئیس 
مشکلات  و  تورم  درباره  دولت  مشکلات برنامه های  و  تورم  درباره  دولت  برنامه های 
اقتصادی کشور، گفت: قدم اول که ما درحال اقتصادی کشور، گفت: قدم اول که ما درحال 
تلاش برای آن هستیم، حل مشکلاتی معیشتی تلاش برای آن هستیم، حل مشکلاتی معیشتی 
مردم است و حداقل قضیه این است که به امید مردم است و حداقل قضیه این است که به امید 
خدا با وجود کالابرگ مشکلات معیشتی مردم خدا با وجود کالابرگ مشکلات معیشتی مردم 
حل شود، ولی برای حل مشکلات اگر بخواهیم حل شود، ولی برای حل مشکلات اگر بخواهیم 
ریشه ای با این مسئله برخورد کنیم، یک بحث ریشه ای با این مسئله برخورد کنیم، یک بحث 
ناترازی هایی است که در کشور وجود دارد و این ناترازی هایی است که در کشور وجود دارد و این 
ناترازی ها از نوع مدیریت، مصرف بالا و رفتار ما ناترازی ها از نوع مدیریت، مصرف بالا و رفتار ما 
است که اگر این موضوع را درست کنیم بسیاری است که اگر این موضوع را درست کنیم بسیاری 

از مشکلات به راحتی حل خواهد شد.از مشکلات به راحتی حل خواهد شد.
با  تعامل  بعدی  بحث  داد:  ادامه  با پزشکیان  تعامل  بعدی  بحث  داد:  ادامه  پزشکیان 
انسجام در  و  انسجام در کشورهای منطقه است، وحدت  و  کشورهای منطقه است، وحدت 
با  با داخل کشور، تعامل، داد و ستد و همکاری  داخل کشور، تعامل، داد و ستد و همکاری 
کشورهای منطقه اگر درست شکل بگیرد هیچ کشورهای منطقه اگر درست شکل بگیرد هیچ 
یک از تحریم هایی که آمریکا اعمال می کند یک از تحریم هایی که آمریکا اعمال می کند 
کارساز نخواهد بود و ما از همه این فشارها با کارساز نخواهد بود و ما از همه این فشارها با 

قدرت، عزت و سربلندی عبور خواهیم کرد.قدرت، عزت و سربلندی عبور خواهیم کرد.
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یکشنبـه

 سال سوم                                              شماره پانصدوسی ونه
سیا   سـت

خبرگزاری  از  بازدید  درحاشیه  شنبه  روز  پزشکیان  مسعود 
جمهوری اسلامی در گفت وگو با خبرنگاران ایرنا و واحد مرکزی 
خبر، در پاسخ به سوالی درخصوص مهمترین دغدغه اش برای 
ایران، اظهار داشت: دغدغه ما، ایرانی سربلند با همان چشم انداز 
مورد نظر مقام معظم رهبری یعنی جایگاه اول از نظر اقتصادی، 

علمی، صنعتی و فرهنگی در جامعه و در منطقه است.
وی افزود: باید تلاش کنیم آن جایگاه را به دست بیاوریم، با 
روندی که تاکنون پیش رفته ایم درحال دور شدن از این موضوع 
هستیم، اگر آن چشم انداز در فکر، ذکر و زندگی ما ملکه و رفتار 
شود می توانیم جایگاه مورد نظر را به دست بیاریم و این دغدغه 

ای است که ما برای کشورمان داریم.

تلاش دولت برای حل مشکلات معیشتی مردم  
رئیس جمهور در پاسخ به سوالی درباره برنامه های دولت درباره 
تورم و مشکلات اقتصادی کشور، گفت: قدم اول که ما درحال 
تلاش برای آن هستیم، حل مشکلاتی معیشتی مردم است و 
حداقل قضیه این است که به امید خدا با وجود کالابرگ مشکلات 
معیشتی مردم حل شود، ولی برای حل مشکلات اگر بخواهیم 
ریشه ای با این مسئله برخورد کنیم، یک بحث ناترازی هایی است 
که در کشور وجود دارد و این ناترازی ها از نوع مدیریت، مصرف 
بالا و رفتار ما است که اگر این موضوع را درست کنیم بسیاری از 

مشکلات به راحتی حل خواهد شد.

پزشکیان ادامه داد: بحث بعدی تعامل با کشورهای منطقه است، 
وحدت و انسجام در داخل کشور، تعامل، داد و ستد و همکاری با 
کشورهای منطقه اگر درست شکل بگیرد هیچ یک از تحریم هایی 
که آمریکا اعمال می کند کارساز نخواهد بود و ما از همه این 

فشارها با قدرت، عزت و سربلندی عبور خواهیم کرد.
انسجام  و  وحدت  آن،  لازمه  افزود:  جمهور  رئیس 
داخلی، توجه و ارزش قائل شدن به تجار و صنعتگران 
و دانشمندان و نخبگان و مدیران با کیفیت، وحدت و 
انسجام داخلی و طبیعتاً تعامل با کشورهای همسایه و 
منطقه و تعهداتی که با کشورهای چین و روسیه داریم 
این  است،  و شانگهای  بریکس  و  اوراسیا  با  رابطه  در 
موضوعات می تواند راه دسترسی به چشم اندازی که 

ما به دنبال آن هستیم را هموار کند.

باید اختلافات را حل کنیم  
می  شما  که  سوال  این  به  پاسخ  در  جمهور  رئیس 
دهید،اظهار  انجام  کارهایی  چه  ایران  برای  خواهید 
داشت: قدم اول وحدت است، اختلاف لبه آتش است 
اگر ما از این اختلاف نتوانیم بیرون بیاییم و دست به 
دست هم ندهیم اصلا دشمن لازم نداریم ما خودمان 
می توانیم خود را زمین گیر کنیم، در نتیجه نیت اصلی 
ما و مهم ترین کاری که باید بکنیم حل این اختلافات 
بی مورد است. با هدایت و راهنمایی های رهبر معظم 
انقلاب و سیاست هایی که وجود دارد باید دست به دست هم 
بدهیم اگر وحدت و انسجام داشته باشیم آن وقت میتوانیم با 
تولید کننده ها، صنعتگران، مدیران، توانمندان و خلاقانی که 

داریم بسترها را برای حل مشکلات فراهم کنیم.

خطر ناترازی آب برای تهران جدی است  
وی در پاسخ به سوالی درباره همراهی با دولت در رفع ناترازی 
از نظرات همه کارشناسان و دلسوزانی که  باید  بیان کرد:  ها 
در کشور حضور دارند و به مسائل آگاهی دارند استفاده کرد، 
باید جلسات مختلفی در صداوسیما و رسانه های دیگر برگزار 
کنیم و اطلاع رسانی لازم را انجام دهیم، خطری که امروز در 
رابطه با ناترازی آب، تهران و منطقه را تهدید میکند وحشتناک 
است، خطر کمبود سوخت با وجود این که ما دومین کشور 
دارنده ذخایر نفتی و گازی در دنیا هستیم، وجود دارد، اگر این 
موضوعات اطلاع رسانی شود و آگاهی درست انجام گیرد بسیاری 

از مشکلات حل خواهد شد.

پزشکیان افزود: ما باید در رسانه ها راه درست استفاده از نعمت 
های خدادادی را بگوییم و اطلاع رسانی کنیم و آگاهی مردم را 
بالا ببریم تا همه جامعه را برای آینده بچه هایمان همراه کنیم، اگر 
ما درست مدیریت نکنیم به مشکل می خوریم کارشناسان باید 

بنشینند و دنبال راه حل برای مشکلات بگردند.

مشکل اقتصاد راه حل علمی دارد
رئیس جمهور درباره استیضاح وزیر اقتصاد، گفت: این موضوع 
هم جزو همان حرف هایی است که گفتم نباید دعوا کنیم، این 

روندی که وجود دارد در عرض ۶ ماه، یک یا دو سال به این 
سادگی درست شدنی نیست، برای همین می گویم کارشناسان 
بنشینند و دنبال راه حل باشند، در این رابطه حل یک مشکل 
ساده یک زمان مورد نیاز را طلب می کند، حال آنکه اگر درست 
تصمیم بگیریم و درست هم اجرا کنیم زمان می طلبد، ۶ ماه 
فرصتی زیادی برای ارزیابی یک وزیر آن هم وزیر اقتصاد نیست.

وی تاکید کرد: بسیاری از تصمیم هایی که در موضوعات مختلف 
اتخاذ کرده ایم با هماهنگی  و همفکری سران قوا بوده است ولی 
به این سادگی نیست. امروز شاهدیم که کشور را در شدیدترین 
تحریم ها قرار می دهند به جای اینکه اطلاع رسانی بکنیم این 
فشار و این مشکلات به خاطر آن تحریم ها و رفتارها است، می 
گوییم فلانی) وزیر اقتصاد( مقصر است که این اتفاق رخ داده است.

با تغییر همتی هیچ مشکلی حل نمی شود/ نمایندگان راه حل   
ارائه کنند

پزشکیان با طرح این سوال که اگر آن فلانی را بردارند مشکل 
حل میشود؟، گفت: بنده اعلام می کنم غیر ممکن است با این 
کارها مشکل اقتصاد حل شود، مشکل اقتصاد راه حل علمی دارد 
و وحدت و انسجام داخلی را طلب می کند، به اضافه اینکه ما 
در قبال یک سری از مسائل باید رفتار خودمان را اصلاح کنیم، 
باید چراغ ها را خاموش کنیم، گرمایش را پایین بیاوریم و لباس 
گرم بپوشیم. این موضوعات کوچک به چشم نمی آید ولی اگر 

مدیریت کنیم بسیاری از مشکلات را حل خواهیم کرد.
وی گفت: از نمایندگان محترم می خواهیم همراهی کنند، رئیس 
مجلس و رئیس قوه قضاییه انصافاً تعامل خیلی خوبی با ما داشته 
اند. امیدواریم که نمایندگان محترم نیز یک مقداری همراهی 
خودشان را بیشتر کنند تا برای حل این مشکل گام های اساسی 
برداشته شود، اگر راه حلی وجود دارد که ما اجرا نکردیم بیان 
کنند تا ما در جلسه سران قوا تصویب و اجرا کنیم نه اینکه یک 
دفعه بگویند این مشکل است و دنبال مقصر بگردند که فلانی 
مقصر است، من می گویم فلانی تقصیر ندارد، اگه تقصیر است 

مال همه ماست.

پزشکیان در پاسخ به سوالی درباره این که تاکنون برای ایران 
چه کردید بیان کرد: هر کاری از دستم بر می آمد انجام دادم، 
در دوران جنگ تحمیلی، ما مسئول اکیپ های اضطراری بودیم 
در بیمارستان، پشت جبهه اقدامات را انجام می دادیم، رئیس 
مردم  برای سلامت  بهداشت  مراکز  و  خانه ها  شدیم  دانشگاه 
ایجاد کردیم، بر همان اساس معاون و سپس وزیر شدیم، در 
وزارت خانه نگاه ما به همه مردم کشور بدون در نظر گرفتن 
نژاد، جنس، قبیله، قوم، دارایی و پول بود و این نگاهی بود که در 
سلامت به آنان داشتیم و همچنین بحث پزشک خانواده بود که 
پیگیری کردیم هم اکنون هم که به عنوان رئیس جمهور اینجا 
ایستاده ایم، به دنبال این هستیم که برای حل مشکلات مردم 

تلاش کنیم.

 به امید خدا با وجود کالابرگ مشکلات معیشتی مردم حل می شود

جنگ روایت ها؛ نبرد اصلی جبهه مقاومت در عصر جدید 
مقاومتبایدازانحصارروایتگریجریانلیبرالغربیخارجشود

تقابلآمریکاواروپا؛
تهدیدوفرصتبرایایران!

جالب است آمریکا این بار انگلیس را متهم به نقض آزادی 
بیان کرده است؛ گویا در دیدار اخیر نخست وزیر انگلیس 
رئیس  معاون  ونس  دی  سفید، جی  کاخ  در  ترامپ  با 
جمهور آمریکا این موضوع را مطرح کرده که با واکنش 
جدی استارمر مواجه شده است. به نظر می رسد ترامپ 
به دنبال بهانه ای برای فاصله گرفتن از اروپا و یا حد اقل 
مجبور کردن آنها برای پذیرش برنامه هایی است که در 
سر میپروراند. در این دیدار نکته دیگری که مطرح شد و 
با واکنش نخست وزیر انگلیس مواجه گردید، این بود که 
اروپایی ها کمک هایشان به اوکراین را دوباره پس خواهند 
گرفت؛ کِر استارمر اما در پاسخ به ترامپ میگوید خیر 
اینگونه نیست و غالب کمک های ما به اوکراین نه بصورت 
وام بلکه بعنوان هدیه ارائه شده است؛ همین ادعا را ترامپ 
اخیرا در دیدار با ماکرون رئیس جمهور فرانسه نیز مطرح 
کرده بود، که ماکرون نیز آن را رد کرده و گفته بود کمک 

های ما به اوکراین هدیه است و پس گرفته نمیشود!

 استقبال تحقیر آمیز از سران اروپا در کاخ سفید، و نیز 
تعبیر می شود،  تراشی  بهانه  به  بیشتر  که  انتقادهایی 
در کنار اختلاف نظر طرفین درباره اوکراین این گمان 
در  محوری  مسئله  یک  اوکراین  که  میکند  تقویت  را 
اختلافات اروپا و آمریکا است و ظاهرا ترامپ میکوشد 
ابتدا با اتخاذ چنین مواضعی اروپایی ها را به عدم همراهی 
تهدید نماید که اگر جواب گرفت، گام های بعدی را در 
مسیر تحقق اهدافش در اروپا بردارد و اگر جواب مناسب 
را نگرفت، احتمالا به تغییر رویکرد و جداسازی مسیر 

ایالات متحده از اروپا بپردازد. 

همه این مناسبات در حالی با سرعت در حال تغییرند 
که پیش بینی میشود در صورتی که آخرین تلاش های 
آمریکا و اروپا برای حفظ نظام فعلی حاکم بر روابط طرفین 
حفظ نشود، احتمالا سران آمریکا مسیر خود را از سران 
قاره سبز جدا کرده و به ائتلاف با روسیه و کاهش تنش 
با این کشور خواهند پرداخت؛ و از آن طرف نشانه هایی 
وجود دارد که اروپا نیز به سوی چین متمایل خواهد شد.

اگر چنین اتفاقی بیفتد انبوهی از فرصت ها و تهدیدهای 
ایرانی که  ایران قرار خواهد گرفت؛  احتمالی در مقابل 
از یک سو با روسیه روابط خوبی دارد و حتی توافقنامه 
جامع ۲۰ ساله امضا کرده و از سوی دیگر چین را یکی از 
دوستان نزدیک با مناسبات حیاتی دارد. تهدید احتمالی 
ایران  دوستان  به  اگر  ایران  دشمنان  که  جهت  آن  از 
نزدیک شوند، این قرابت ممکن است بر روابط چین و 
روسیه با کشورمان تاثیر بگذارند؛ و فرصت احتمالی از 
آن نظر که برقراری ارتباط بین چین با اروپا و روسیه با 
آمریکا میتواند سبب کاهش تنش های بین ایران و آمریکا 

و ایران و اروپا نیز شود.

 اما تحولات منطقه و جهان به ما میگوید هم آمریکا 
در مقابل روسیه ]با توجه به پذیرش تلویحی شکست 
در اوکراین توسط ترامپ[، و هم اروپا در مقابل چین، 
بیش از آنکه از باب قلدری وارد شده باشند، از در نیاز به 
سراغ قدرت های شرقی رفته اند و تاثیرگذاری عمیق بر 
سیاست های آنها علیه ایران اندکی دور از انتظار است؛ 
ضمن آنکه ایران کشوری مستقل، قدرتمند، با ثبات و 
دارای ژئوپلتیک منحصر بفرد و یک عمق استراژیک قابل 
ملاحظه است که آینده نشان خواهد داد هم روسیه و هم 
چین برای تامین منافع خود در غرب آسیا مجبورند به 

مزیت های جمهوری اسلامی اتکا کنند.

عبدالرحیم انصاری

برنامه »برند ملی« رادیو گفت وگو با موضوع جایگاه رهبران سیاسی 
در برندسازی ملی ایران و با حضور دکتر محمود نقدی پور، عضو 
هیئت علمی دانشگاه و کارشناس ارشد سیاست خارجه، به روی 

آنتن رفت.
محمود نقدی پور با تأکید بر اینکه مقاومت فراتر از یک مفهوم 
نظامی، یک نهضت اصیل فکری و فرهنگی است، گفت: در عصر 
جنگ روایت ها، جبهه مقاومت باید روایتگری جدید و مستقلی از 
خود ارائه دهد و از انحصار روایتگری جریان لیبرال غربی خارج 

شود.
وی با بیان اینکه مقاومت ریشه در تمدن کهن و تاریخ ایران دارد، 
افزود: ملتی که خود را با تمدنی کهن می شناسد، زیر بار زور 
نمی رود. همین ریشه تمدنی، یکی از دلایل پررنگ شدن مقاومت 

در کشور ماست.

محور مقاومت، شبکه ای استراتژیك و ضد هژمونی  
این عضو هیئت علمی دانشگاه محور مقاومت را یک هویت مشترک 
بین ایران و متحدانش در منطقه خواند و گفت: این محور، به یک 
شبکه استراتژیک تبدیل شده که در برابر نظام حاکم لیبرال غربی 

ایستاده و الگوهای کهن حکمرانی را به چالش کشیده است.
وی افزود: محور مقاومت، الگویی جدید از حکمرانی غیرمتمرکز را 
در جهان ارائه داده است. گروه هایی مانند حشدالشعبی و حزب الله، 
با حفظ ساختارهای موازی نظامی و اقتصادی، مفهوم کلاسیک 

حاکمیت در حقوق بین الملل را تضعیف کرده اند.
نقدی پور به برخی از دستاوردهای محور مقاومت اشاره و عنوان 
کرد: همگرایی ضد هژمونیک؛ در واقع محور مقاومت توانسته است 
جبهه ای متحد در برابر سلطه طلبی غرب ایجاد کند. تعمیق عمق 
دفاعی و بازدارندگی؛ با افزایش توان دفاعی و بالابردن هزینه ها 
دیپلماسی  است.  داده  ارتقا  را  منطقه  امنیت  دشمنان،  برای 

تهاجمی؛ ابزار چانه زنی ما را در عرصه های بین المللی بالا 
برده است. اقتصاد سیاسی؛ محور مقاومت دستاوردهای 

اقتصادی مهمی داشته است.
وی به ساخت بیش از ۵۰ مدرسه توسط محور مقاومت 
در حلب اشاره کرد و افزود: این اقدامات باید به درستی به 

جامعه جهانی منعکس شود.
این کارشناس ارشد سیاست خارجه دکتر با تأکید بر اینکه 
امروز در عصر جنگ روایت ها هستیم، گفت: همه کشورها، 
از کوچک ترین تا بزرگ ترین، به دنبال روایتگری برای خود 

هستند. روایتگری حافظ منافع صاحبان رسانه هاست.
وی با اشاره به تجربه ماندلا، گفت: زمانی غرب، ماندلا را 
تروریست معرفی می کرد، اما او توانست با گره زدن حرکت 
خود به مؤلفه های مورد قبول جهان، این تعریف را بشکند. 

ما نیز باید از این تجربه الگو بگیریم.
نقدی پور در مصاحبه با رادیو گفت وگو برای تقویت روایتگری 
مقاومت، راهکارهایی را پیشنهاد کرد و گفت: باید از پیشینه های 
تاریخی خود استفاده مناسب کنیم، همچنین از ابزارهای فرهنگی 
و هنری برای انتقال پیام خود استفاده کنیم. از نمادهایی استفاده 
کنیم که فراتر از مرزهای ملی، پیام ما را منتقل کنند. فعالیت های 
آموزشی، عمرانی و بهداشتی خود را به طور مستند ثبت و منتشر 

کنیم.
وی افزود: باید از اندیشمندان و متفکرین جهانی که به جریان 
مقاومت نزدیک هستند، دعوت کنیم تا از نزدیک با واقعیت ها آشنا 
شوند و دانشجویان بین المللی را با جریان مقاومت آشنا کنیم. باید 
مقاومت را تبدیل به یک حرکت علمی، دانشگاهی و اندیشه ای 
کنیم و از جنگ تا مددکار بودن جریان مقاومت، برندسازی کنیم. 
مثلاً در انفجار بیروت در ۲۰۲۰، حزب الله با ساماندهی تیم های 

امدادی و بازسازی بیروت نقش مهمی ایفا کرد.

این عضو هیئت علمی دانشگاه اظهار کرد: باید با برقراری ارتباط با 
دانشگاه ها و تبادل دانشجو، جایگاه علمی خود را تقویت کنیم و 
با ایجاد یک هویت بصری قوی برای جذب مخاطب تلاش کنیم.

وی هشدار داد: اگر بخواهیم دست روی دست بگذاریم و این موج 
بیاید و کشور ما و جریان مقاومت را در سراسر جهان تحت الشعاع 
قرار دهد، آن وقت نمی توانیم ایراد بگیریم که چرا این طور شد. ما 
باید به استقبال فردا برویم و خودمان را برای رویارویی با تحولات 

عظیم جهانی آماده کنیم.
بلکه یک جهانی  ما جنگ نمی خواهیم؛  تأکید کرد:  نقدی پور 

عادلانه را آرزو و غایت خودمان می دانیم.
وی با بیان اینکه قاعده ما قاعده سازی است، نه قاعده پذیری نظم 
موجود، از جبهه مقاومت درخواست کرد: جبهه مقاومت باید با 
درک اهمیت جنگ روایت ها، روایتگری جدید، مستقل و مؤثری 
از خود ارائه دهد و با استفاده از ابزارهای مختلف، به ویژه دیپلماسی 
فرهنگی و هنری، صدای خود را به گوش جهانیان برساند و برای 

آینده ای عادلانه تر تلاش کند.

محمود نقدی پور
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امامفعلیراجانشین
امامعصر)عج(بدانیم

آیت الله العظمی جوادی آملی در همایش تفسیر تسنیم: 
امام راحل بحث امام زمان )عج( را در همه ابواب این نظام 
و کشور توسعه دادند و جایگاه رهبری را از جایگاه العلما 
ورثةالانبیاء در جایگاه نیابت مطرح کردند. باید امام فعلی 

ما را جانشین امام عصر )عج( بدانیم.

علم و عقل زمانی معتبر است که نظام، نظام معتبر باشد. 
کار بزرگ امام راحل آن بود که نه تنها شاهنشناهی را 
به جمهوری مبدل کرد بلکه نظام امامت و امت را ایجاد 
کرد. اداره حوزه و دانشگاه با آیه نفَْر تأمین می شود، ولی 
»العلما ورثةالانبیاء« یک جمله خبری است، یعنی باید 
همه بکوشید که فرزندان پیغمبر شوید؛ باید با پیوند واقعی 
به انبیاء برسیم که جز با طهارت و ملکوتی فکر کردن 
حاصل نمی شود. مرجع شدن عادی است ولی وارث امام 
شدن مهم است. مجتهد و مرجع به جای امام نمی نشیند 

بلکه وارث به جای امام می نشیند.

وظیفه ماست که نظام امام و امت را حفظ کنیم، زیرا 
انقلاب نیز از برکات حضرت ولی عصر )عج( است. نظام 
امامت و امت پس از رژیم پهلوی پدیدار شد؛ باید امام 
فعلی را جانشین امام عصر )عج( بدانیم. نقش امام جاهلیت  
زدایی است. اصرار روایات ما این است که اگر کسی بمیرد 

و امام خود را نشناسد به مرگ جاهلی مرده است.

حوزه باید بکوشد که جاهلیت را از بین ببرد. علم می تواند 
جاهل را عالم کند ولی اگر امامت نشد، جاهلیت سلطه 
می یابد. دین را باید از علمای اصیل و مرجعیت اصیل 
گرفت. این صحبت های هفته گذشته آیت الله العظمی 
جوادی آملی باید به گوش همگان برسد. برخی که درس 
نخوانده در اثر شبکه های اجتماعی بعنوان "روحانی" به 
شهرت رسیده اند و اصل ولایت فقیه را زیر سوال می برند 
سر و صدا دارند. از عالم بشنوید. آیت الله العظمی جوادی 
آملی کسی نیست که برای هوای نفس و مقامات دنیایی 

در این سن و سال چنین موضعی بگیرد.

اگر  الهی است؛  این ماه که ماه برکت و رحمت و مغفرت  در 
کسي »حقّ الله« به عهده اوست، گناه و معصیتي کرده است، 
این شخص بدهکار است و هر بدهکاري باید گِرو بسپارد و گِرو 
در برابر خداي سبحان، زمین و مکان و خانه و فرش نیست بلکه 

خود انسان را گِرو مي گیرند؛

به تعبیر استاد علامه جوادی آملی وقتي خود انسان گِرو شد 
قدرت حرکت ندارد. اینکه مي بینید بعضي ها مي گویند ما هر 
چه مي خواهیم چشم، زبان و دست خود را کنترل کنیم؛ این 

بیچاره ها درست مي گویند، چون بسته هستند.

الهي  هستند و خود خداوند متعال که  فرشتگان که مأموران 
واعلان  کردند  اعلام  را  آمادگي خودشان  است،  اصلي  طلبکار 
عمومی داده اندکه: بیایید فکّ رهن کنید و خود را از بند و قید 

گناه آزاد کنید.

آمده  نقل شده که کسي  علیه السلام  امیرالمؤمنین  از  روایتی 
حضور ایشان عرض کرد من هر چه مي خواهم براي ادای نماز 
آن  ذُنوُبکَُ«؛  قَیَّدَتکَْ   »قَدْ  فرمود:  نمي شود،  شوم  موفق  شب 
گناهانِ روز دست و بال تو را بسته است. اگر روز درست رفتار 

کنیم شب سبک بال و آزاد هستیم.

انساني که جانش در گِرو و رهن باشد، دوست دارد 
کاری انجام دهد، ولي توانایی آن را ندارد، مثل کسي 
که بدهکار است و برای بدهی خود مالی را به رهن 
گذاشته است؛ مي خواهد مال خود را بفروشد ولي 
نمي تواند، چون در رهن است. یا فردی که می گوید: 
بي چاره  این  کنم؛  کنترل  را  حرف هایم  نمي توانم 

راست مي گوید چون در گرو است.

به تعبیر دقیق قرآن: کُلُّ امْرِئٍ بمَِا کَسَبَ رَهِینٌ؛ هر 
انسانی در گرو اعمال خویش است. )طور/۲۱( ؛ کُلُّ 
نفَْسٍ بمَِا کَسَبَتْ رَهِینَةٌ؛ هر کسی در گرو دست آورده 

های خویش است. )مدثر/۳۸(

کلام نوراني پیامبر گرامی اسلام در آخرین جمعه ماه پربرکت 
شعبان در خصوص ویژگی ماه رمضان این است:

أیَهَا النَّاسُ إنَِّ أنَفُْسَکمْ مَرْهُونةٌَ بأِعَْمَالکِمْ فَفُکّوهَا باِسْتِغْفَارکِمْ؛  ای 
مردم! به درستی که جانهای شما در گرو اعمال شماست؛ پس با 

استغفار آزادش کنید.

توبه فکّ رهن است؛ توبه هم به این است که بگویید خدایا من 

آمدم؛ حقیقت توبه آن اراده خلل ناپذیر است.

فُوا عَنْهَا بطُِولِ سُجُودِکمْ ؛ و  وَ ظُهُورُکمْ ثقَِیلةٌَ مِنْ أوَْزَارکِمْ فَخَفِّ
دادن  به طول  است، پس  از گناهانتان سنگین  پشتهای شما 

سجود، آن را سبک سازید؛

ماه رمضان را ماه آزادی از قیود نفسانی است؛ یکي از بهترین 
نعمت ها، نعمت آزادي است و این ماه، ماه آزادي مي باشد. این 

بهترین راه است که فَکّ رهن شده باشد.

ماه رمضان ماه آزادی است
غلامرضا پیوندی

تخصصی  گروه  مدیر  ترخان  قاسم  والمسلمین  حجت الاسلام 
علوم انسانی قرآنی و عضو هیات علمی گروه کلام پژوهشگاه 
فرهنگ و اندیشه اسلامی با اشاره به ابعاد مختلف روزه گرفتن و 
تأثیر آن بر ابعاد شخصیتی انسان اظهار کرد: روزه فقط نخوردن 

و نیاشامیدن نیست بلکه تمرینی برای تربیت نفس است.

عضو هیأت علمی پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی ادامه 
انسان در ماه مبارک رمضان علیه  نبردی است که  داد: روزه 
خواسته های درونی خود انجام می دهد ولو اینکه آن خواسته ها 
به خودی خود حلال باشد. مواردی نظیر خوردن و آشامیدن به 
خودی خود حرام نیست، اما در این ایام در مدت زمان مشخصی 
اعلام می شود که نباید انجام بشود تا انسان این توان را پیدا کند 
در مقابل خوردن و آشامیدن حرام مقاومت لازم را داشته باشد. 
بنابراین انسان در ماه رمضان این آمادگی را می یابد تا از حرام 
خدا دوری گزیند و به تقوا برسد، چنانچه خداوند در قرآن کریم 
یَامُ کَمَا کُتِبَ عَلیَ  َّذِینَ آمَنُوا کُتِبَ عَلیَْکُمُ الصِّ می فرماید: »یاَ أیَُّهَا ال
َّذِینَ مِنْ قَبْلکُِمْ لعََلَّکُمْ تتََّقُونَ« )ای کسانی که ایمان آورده اید  ال
روزه بر شما مقرر شده است همان گونه که بر کسانی که پیش 

از شما ]بودند[ مقرر شده بود باشد که پرهیزگاری کنید(.

حجت الاسلام ترخان با اشاره به بخش هایی از خطبه شعبانیه 
تصریح کرد: پیامبر اکرم )ص( در این خطبه فرمود: »أیَهَا النَّاسُ 
حْمَهِ وَ المَْغْفِرَهِ« )ای مردم!  إنِهَُّ قَدْ أقَْبَلَ إلِیَکمْ شَهْرُ الَلهِّ باِلبَْرَکهِ وَ الرَّ
به درستی که ماه خدا با برکت و رحمت و آمرزش به شما رو 
کرده است( و در ادامه می فرماید: »أنَفَْاسُکمْ فیِهِ تسَْبِیحٌ وَ نوَْمُکمْ 
فیِهِ عِبَادَهٌ وَ عَمَلُکمْ فیِهِ مَقْبُولٌ وَ دُعَاؤُکمْ فیِهِ مُسْتَجَابأٌنَفَْاسُکمْ 
فیِهِ تسَْبِیحٌ وَ نوَْمُکمْ فیِهِ عِبَادَهٌ وَ عَمَلُکمْ فیِهِ مَقْبُولٌ وَ دُعَاؤُکمْ 
فیِهِ مُسْتَجَابٌ« )نفسهای شما در آن ثواب تسبیح دارد و خواب 
شما در آن عبادت و عمل شما در آن مقبول و دعای شما در آن 
مستجاب است(. همچنین در فراز دیگری می فرماید: همه شما 
به میهمانی خدا دعوت شده اید و درهای بهشت باز است و مبادا 

درهای بهشت را با اعمال نادرست به روی خودتان ببندید.

وی افزود: به منظور بررسی این بحث باید چند مقدمه را از 
نظر بگذرانیم. خداوند در قرآن زمانی که نوح تمایل به نجات 
فرزندش داشت می فرماید: »إنِهَُّ عَمَلٌ غَیْرُ صَالحٍِ«؛ به تعبیر این 
آیه فرزند نوح آئینه تمام نمایی از عمل غیر صالح بود و شر و 
بدی بر وجودش سیطره داشته است. اساساً این عمل است که 
انسان و شخصیت او را می سازد، از این جهت است در روز قیامت 
انسان ها به شکل واقعی شان محشور می شوند؛ یعنی اعمال، بدن 

اخروی ما را می سازند.

عضو هیأت علمی پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی ادامه 
داد: مقدمه دوم در مورد ماهیت بهشت و جهنم است، وقتی که 
قیامت برپا شد چه اتفاقی می افتد، قیامت به تعبیر بنده ظرف 
ظهور است نهَ ظرف حدوث، یعنی اکنون کسانی که مشغول 
انجام کارهای بد و شر هستند همین حالا در جهنم هستند 
و خودشان خبر ندارند اما وقتی که از این دنیا می روند چشم 

متوجه  و  می شود  باز  برزخی اش 
زندگی  جهنم  در  که  شد  خواهد 
آیه ۴۹  در  است؛ خداوند  می کرده 
سوره »توبه« می فرماید: »و انّ جهنّم 
بدان  آیه  این  بالکافرین«.  لمحیطه 
معناست که جهنم در درون اوست و 
او را احاطه کرده است، جهنم ظرف 
ظهور اعمال اوست. اعمال دو چهره 
ظاهر و باطن دارند، چهره ملکوتی و 
چهره مُلکی و جزای قیامت همین 
اعمال است. به بیان دیگر خود عمل 
است که در روز قیامت جزا و پاداش 
محسوب می شود اما چهره ملکوتی 

عمل.
وی ادامه داد: همین مساله در آیه ۴۹ سوره »کهف« اشاره شده 
است که خداوند می فرماید: »وَ وُضِعَ الکِْتَابُ فَتَرَی المُْجْرِمِینَ 
ا فیِهِ وَیقَُولوُنَ یاَ وَیلْتََنَا مَالِ هَذَا الکِْتَابِ لَا یغَُادِرُ  مُشْفِقِینَ مِمَّ
صَغِیرَهً وَلَا کَبِیرَهً إلِاَّ أحَْصَاهَا وَوَجَدُوا مَا عَمِلُوا حَاضِرًا وَلَا یظَْلمُِ 
رَبُّکَ أحََدًا« )و کارنامه ]عمل شما در میان[ نهاده می شود آنگاه 
بزهکاران را از آنچه در آن است بیمناک می بینی و می گویند ای 
وای بر ما این چه نامه ای است که هیچ ]کار[ کوچک و بزرگی 
را فرو نگذاشته جز اینکه همه را به حساب آورده است و آنچه 
را انجام داده اند حاضر یابند و پروردگار تو به هیچکس ستم روا 
نمی دارد(، بنابراین با توجه به آنچه که ذکر شد شخصیت انسان 
عین عمل اوست و عمل او نیز در روز قیامت ظاهر می شود، 
وقتی این دو رکن را کنار هم بگذاریم متوجه می شویم که وقتی 

عمل بدی انجام می دهیم جهنم در درون ما متبلور است.

تا  کردم  اشاره  را  مقدمه  دو  این  افزود:  ترخان  حجت الاسلام 
بگویم عمل همان جزا و بهشت و جهنم است اما در ایامی خاص 
شرایط برای انسان متفاوت می شود چنانچه طبق گفته پیامبر 
اکرم )ص( در ماه رمضان درهای بهشت باز و درهای جهنم بسته 
است، اگر عمل خوب انجام دهیم در ورودی به بهشت می شود 
و اگر عمل بدی انجام دهیم در ورودی به جهنم؛ بنابراین از 
آنجای که عمل عین شخصیت انسان است و دوماً چهره ملکوتی 
عمل، بهشت و جهنم است بنابراین در ماهی چون رمضان که به 
ما گفتند درهای جهنم بسته است، یعنی درهای اعمال بد که 
پنج حواس ظاهری و دو حواس باطنی )خیال و واهمه( هستند، 
بسته است، و درهای بهشت که هشت در است باز است )حواس 
ظاهری و باطنی اگر تحت مدیریت عقل قرار گیرند هریک دری 

از درهای بهشت می شوند(.
وی با اشاره به سخن خواجه نصیر طوسی در رساله آغاز و انجام 
صفحه ۵۷ و ۵۸ گفت: بدون مدیریت عقل از راه چشم، گوش، 
زبان و … و آن دو قوه باطنی که خیال و قوه واهمه باشند 
در  اینها  لذا  و  آلوده می شویم  گناه  و  کارهای خلاف  مرتکب 
ورودی جهنم خواهند شد، اگر این حواس اما تحت مدیریت 
عقل باشند ما را سوی بهشت رهنمون می شوند، این موارد را 
گفتم تا به این مطلب نزدیک شوم که ماه مبارک رمضان ماهی 

است که برای حواس ما وظایفی تعریف شده است؛ اینکه قوه 
خیال را کنترل کنیم که هرجایی ما را نبرد، هرچیزی را گوش 
نکنیم، نبینیم، طبیعتاً روزه فقط خوردن و آشامیدن نیست، بلکه 
باید از هر نظر مقاومت کنیم. در این ایام سفارش شد تا بلند 
شویم و سحری میل کنیم تا معده زیاد گرسنگی را تحمل نکند، 
همین طور در کنار سحری که به معده می دهیم باید به چشم و 
گوش و زبان نیز سحری بدهیم تا گناهی از آنها سر نزند و راه آن 
تلاوت قرآن و انجام کارهای خیر است. عطار نیشابوری در این 

راستا ابیات زیبایی را سروده است:

ای در غرور نفس به سر برده روزگار / برخیز و کارکن که کنون 
است وقت کار

ای دوست ماه روزه رسید و تو خفته ای / آخر ز خواب غفلت 
دیرینه سر برآر

سالی دراز بوده ای اندر هوای خویش / ماهی خدای را شو و دست 
از هوا بدار

پنداشتی که چون نخوری روزة تو آنست / بسیار چیز هست جز 
این شرط روزه دار

هر عضو را بدان که به تحقیق روزه ای است / تا روزة تو روزه بود 
نزد کردگار

اول نگاهدار نظر تا رخ چو گل / در چشم تو نیفکند از عشق 
خویش خار

دیگر ببند گوش ز هر ناشنودنی / کز گفت و گوی هرزه شود 
عقل تار و مار

دیگر زبان خویش که جای ثنای اوست / از غیبت و دروغ فروبند 
استوار

دیگر به وقت روزه گشادن مخور حرام / زیرا که خون خوری تو 
از آن به هزار بار

دیگر بسی مخسب که در تنگنای گور / چندانت خواب هست 
که آن نیست در شمار

دیگر به فکر آینة دل چنان بکن / کز غیر ذکر حق ننشیند برو 
غبار

این است شرط روزه اگر مرد روزه ای / گرچه ز روی عقل یکی 
گفتم از هزار

تمرین برای تربیت نفس آدمی
قاسم ترخان

 علیرضا زادبر

ماه رمضان فرا رسید و بار دیگر بحث پیرامون روز اول ماه 
مبارک رمضان و اختلاف در آن پدیدار شد. 

برخی از کشورها شنبه را روز اول ماه رمضان اعلام کردند و 
برخی یکشنبه را، اما این اختلاف از کجا می آید؟

روزه  شیوه  درباره  )ص(  خدا  رسول  از  مشهوری  حدیث 
گرفتن رسیده است که مورد اتفاق تمام مسلمین است. 
پیامبر اعظم )ص( فرمودند: »صم للرویه و افطر للرویه، با 
دیدن ماه رمضان روزه بگیر و با دیدن ماه شوال، عید فطر 
خود را برگزار کن«. همه مسلمانان این روایت را قبول دارند 

اما در تفسیر آن اختلاف است. 
آیا منظور پیامبر دیدن با چشم سر است و با فن آوری جدید 

نمی توان به رویت ماه رفت؟
اگر پیامبر در عصر حاضر بود، دیدن ماه با چشم مسلح مورد 

قبول ایشان بود؟ 
آیا منظور از رسول خدا )ص( از »صم للرویه« یعنی هر گاه 
ماه از محاق )تاریکی( بیرون آمد و ماه جدید شروع شد، هر 

جای جهان باشد برای دیگر مناطق هم مورد قبول است؟
 در تفسیر حدیث مشهور پیامبر چهار نظریه وجود دارد:

۱.  فقط با دیدن ماه با چشم سر می توان ماه رمضان را 
شروع کرد.

۲.  اگر مناطق هم افق هم با چشم سر دیدند مورد قبول 
است،  اما باید با چشم سر دیده شود.

۳.  با چشم مسلح هم اگر ماه دیده شود مورد قبول است.
۴.  هر گاه ماه در هر کجای جهان از تاریکی خارج شد و 
ماه جدید شروع شد، برای همه جهان ماه رمضان شروع 

شده است.
هر فقیه و مفتی در مذاهب مختلف یکی از این چهار نظریه 
را پذیرفته است و همین اختلاف در فتوا باعث اختلاف در 
روز اول ماه مبارک رمضان می شود. بنابراین اختلاف علماء 
به خاطر مسائل علمی است و ربطی به جنگ مذاهب و 

اختلاف دولت ها ندارد.

 مهدی فرمانیان

اختلافدررویتماه
یکاختلافعلمی
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گیرافتادناردوغاندرباتلاقسوریهویاوهسراییفیدان

 وزیر امور خارجه ترکیه که سیاست های اعمالی آن در طول یک 
دهه گذشته باعث بروز مشکلات بسیار زیادی برای این کشور 
در شرایط فعلی شده و امروز با بحران های داخلی و خارجی 
متعددی دست و پنجه نرم می کند که حاصل جمع سیاست های 
اشتباه شخص وی هنگام ریاست وی هنگام ریاست بر سازمان 
امنیت ترکیه بوده حالا در تلاش است تا در گفتگو با شبکه 
خبری الجزیره قطر بتواند جای پایی در میان کشورهای عربی 
پیدا کرده و به نوعی سیاست های تهاجمی و اشغالگرایانه اردوغان 

را توجیه کند. 

 در واقع اشغال دمشق توسط تروریست های وابسته به ترکیه 
که چند هفته سرخوشی موقتی را برای اردوغان و فیدان به 
همراه آورد، پس از سه ماه به نظر می رسد به چالش عمده و غیر 
قابل تحملی برای آنکارا تبدیل شده و آنها تلاش می کنند تا با 
فرافکنی در رسانه های عربی خود را توجیه کرده و مشکلاتشان 
را به دوش ایران و روسیه بیندازند. واقعیت آن است که مردم 
سوریه حتی نان هم برای خوردن ندارند و تروریست های القاعده 
وابسته به اردوغان حتی موفق به وارد کردن یک بشکه نفت هم 
نشدند و عملاً این روزها تروریست های جولانی در حال قاچاق 

گسترده از مرزها برای مدیریت مشکلات موجود است.

 اینجا است که شاهد دومین گفتگوی هاکان فیدان در مورد 
مسائل سوریه و اشاره مستقیم او به ایران هستیم. در حالی که 
ایران در سطح سیاسی خود تاکید کرده که هر آنچه که مردم 
سوریه در چهارچوب یک انتخابات آزاد با مشارکت همه گروه های 
سیاسی، قومی، دینی و مذهبی سوریه انجام شود خواهد پذیرفت 
وزیر امور خارجه اردوغان که بحران سوریه حاصل مدیریت او در 
طول ۱۴ سال گذشته است، بدون اشاره به است های مخرب 
خودش در قبال سوریه که این کشور را به اینجا رسانده و امروز 
از تروریست هایی که در حال ترور آدمربایی و  با حمایت  نیز 
رکوب گروه های قومی مذهبی سوریه هستند، ایران را طاب قرار 
می دهد چون جرات نمی کند در مورد اشغالگری یهودی ها در 
سوریه حرفی بزند و آنچه هم که در این مورد گفته بیشتر لفاظی 

سیاسی است تا عملیاتی....

 همانگونه که روز گذشته در ضمن یک تحلیل بلند در مورد 
دلایل صدور بیانیه اوجلان به صورت مفصل توضیح دادم،رژیم 
تروریست پرور ترکیه با بحران های جدی در داخل و خارج روبرو 
است و به نوعی می خواهد برای خودش فرصت سازی کند اما 
عملًا این ها بیشتر فرصت سوزی مجدد هستند. وزیر امور خارجه 
اردوغان هیچ اشاره ای به ایجاد یک ارتش تروریستی تکفیری 
ترک تبار چند ملیتی رای جنگ علیه دولت سوریه نمی کند 
اما از این ناراحت است که چرا آنچه که در مورد سوریه انتظار 
داشتند به خوبی پیش نرفته و روریست های وابسته به آنکارا 

نتوانستند علیه کردها در شرق سوریه دست به اقدام بزنند. 

 در واقع همه می دانند این آمریکا است که یک حضور نظامی 
عملیاتی کامل در شرق فرات دارد و نیروهای موسوم به قسد 
تحت حمایت ریکا علیه ارتش اشغالگر ترکیه و تروریست های 
چند ملیتی ترک تبار او می جنگند و هیچ ارتباطی این جنگ با 
ایران ندارد و ایران نیز هیچ حمایتی از این شبه نظامیان نمی کند 
اما از آنجایی که هاکان فیدان جربزه و جسارت حمله به آمریکا 
بابت حمایت از شبه نظامیان قسد را ندارد و می ترسد که حرفی 
بزند که باعث ناراحتی ترامپ شود ایران را متهم به حمایت از 
ین نیروها می کند. هرچند اگر من جای ایران بودم این کار را 

می کردم تا همانگونه که پیش از این هم گفته بودم سوریه به 
باطلاق ترکیه تبدیل شود،اما به نظر نمی رسد که بین ایران و 
آمریکا و حتی صهیونیست ها در این منطقه همکاری وجود 

داشته باشد. 

 در هر صورت صحبت های وزیر امور خارجه ترکیه که مدعی 
شده پیام هایی را به ایران منتقل کرده یکی دروغ محض و 
یک فرافکنی ردوغانی است که حالا با شکست سیاست ها و 
اقداماتش و افتادن هزینه سوریه بر دوش او می خواهد راهی 
برای فرار از این بن بست پیدا در واقع تمام گروه های مسلحی 
همان  هستند  جولانی  و  القاعده  تروریست های  مخالف  که 

گروه های مسلحی هستند که در طول سال های گذشته توسط 
عربستان، امارات، اردن، رژیم صهیونیستی و حتی آمریکا حمایت 
شدند و حتی ایران با این گروه های مسلح جنگیده است. بنابراین 
برای ما مشخص نیست که دقیقاً فیدان از چه چیزی صحبت 
می کند و دنبال چه مسئله ای است اما واضح است که باتلاق 
سوریه و هزینه های سرسام آور آن و حمایت از تروریست های 
تکفیری چند ملیتی وزیر خارجه اردوغان را به یاوه گویی دچار 

کرده است. 

 فیدان فکر می کرد با اشغال دمشق تمام مشکلات حل خواهد 
شد، آمریکا و اروپا تحریم های سوریه را بر خواهند داشت و با 
ظیم جولانی در برابر صهیونیست ها و سکوت او در مقابل اشغال 
نوکری اش  اثبات  و  خاک سوریه توسط یهودی های بی وطن 
از طرف کشورهای عربی  برای صهیونیست ها؛ سیل کمک ها 
راهی سوریه خواهد شد و آمدن دلارهای عرب ها شرکت های 
مفت خور ترک هم برای بازسازی و غارت این دلارها به سوریه 

هجوم خواهند آورد. 

 اما نه خبری از برداشتن تحریم ها شد، نه خبری از سرازیر شدن 
دلارهای عربی )که حتی طرف قطری هم حاضر نشد دست 
به چنین ریسکی بزند و همانگونه که وعده داده بود ماهیان 
یک میلیارد دلار برای داره موقت امور به تروریست های جولانی 
متوقف  صهیونیستی  رژیم  حملات  نه  شد،  سوریه  به  بدهد( 
گردید، نه آمریکا از شرق فرات خارج شد، نه حمایت های آمریکا 
از شبه نظامیان قسد کاهش یافت، نه مردم سوریه حاضر شدند 
سلطه تروریست های مزدور چند ملیتی را بپذیرند، گروه های 
مسلحی که تا پیش از این و حتی امروز هم به نوعی در ارتباط 
به  و  گذاشته  زمین  بر  را  شدند سلاح  حاضر  بودند  ترکیه  با 
تشکیلات جولانی بپیوندند و نه حتی کشورهای خارج از سلطه 
آمریکا و نزدیک به ترکیه حاضر شدند شغال دمشق توسط این 
تروریست ها را به رسمیت شناخته و جولانی را به عنوان رئیس 

جمهور سوریه قبول کنند.... 

 این ها همه مشکل هستند و تمام این مشکلات امروز بر دوش 
اردوغان و فیدان افتاده و آنها باید این مشکلات را حل و فصل 
کنند! آنها بودند که ۱۴ سال در سوریه خرابکاری و فتنه گری 
کردند و بیش از یکصد هزار تروریست را از سراسر جهان برای 
عضویت در داعش جلب و جذب کردند و ز این تروریست ها 
نفت خام خریدند و با آن تجارت کردند و بعد از آنکه داعش 
سرکوب شد ده ها هزار تروریست ترک تبار چند ملیتی دیگر 
را برای عضویت در القاعده وارد سوریه کردند  فکر می کردند 
تمام  اسد سقوط کند  اشغال شود و حکومت  اگر دمشق  که 
مشکلات بالا برطرف خواهد شد. اما همانگونه که همه شما هم 
می دانید نه تنها این مشکلات برطرف نشد بلکه روز به روز بر 

دامنه این مشکلات هم افزوده می گردد و وزیر خارجه اردوغان را 
به یاوه گویی و چرندیات وادار کرده است. 

 مسئله مهم و اصلی این است که مردم سوریه تروریست های 
از  یک  گذشته   ماه  سه  طول  در  و  نمی خواهند  را  جولانی 
سرمایه گذاران بین المللی و حتی خود سوری ها هم حاضر نشدند 
با این تروریست ها همکاری کرده و آنها را قبول کنند. اینجاست 
که وزیر امور خارجه ترکیه در یک اعتراف تلخ می گوید؛ »با وجود 
افزایش مشکلات در سوریه، روسیه و ایران نمی توانند آنجا کاری 
انجام دهند. مشکلات کشورها را خودشان باید حل کنند.« و 
این اعتراف تلخ که چیزی جز اعتراف به افزایش مشکلات در 
سوریه نیست و چیزی جز شکست سنگین سیاست های اردوغان 
و فیدان برای مدیریت مشکلات در سوریه نیست.... اما در این 
جمله یک نکته بسیار مهم و راهبردی هم وجود دارد و آن نیز 
اعتراف هاکان فیدان به هماهنگی ایران و روسیه در سوریه است 
چیزی که شاید آنها اصلًا یا انتظارش را نداشتند یا اصلًا فکر 
نمی کردند که ایران و روسیه بتوانند به این سرعت نیروهای خود 

در سوریه را بازیابی کرده و دست به کار شوند.

 به نظر می رسد تنها راه پایان مشکل را در سوریه پایان دخالت ها 
تبار چند ملیتی تحت فرمان  و و خروج تروریست های ترک 
اردوغان از این کشور است. تلاش برای انتقال مشکلات و ناتوانی 
و بی عرضگی دولت اردوغان و شخص هاکان فیدان در کمک 
از  گذشته  سال  در طول ۱۴  که خودشان  تروریست هایی  به 
کشورهای مختلف آسیای مرکزی، قفقاز، چین و دیگر کشورهای 
عربی و حتی اروپایی جذب کرده اند هیچ ارتباطی به ایران ندارد. 
به نظر نمی رسد که وزیر امور خارجه اردوغان انتظار دارد که ایران 
منافع خودش را دنبال نکند! چگونه آنها به توصیه های ایران برای 
پایان دادن به حمایت از گروهک های تروریستی تکفیری گوش 
نکردند اما امروز انتظار دارند که ایران به خواسته های آنها گوش 

کند؟! 

 مگر این ایران نبود که با هزینه های هنگفت در مقابل کودتای 
سال ۲۰۱۶ ایستاد و یک بار دیگر اردوغان را به حکومت برگرداند 
قتی کشوری مانند ایران می تواند صفحه شطرنج ترکیه را بچیند 
مطمئن باشید می تواند کارهای بزرگتری هم کند و این همان 
وحشتی است که هاکان فیدان که دو دهه در سازمان امنیت 
ترکیه قدرت با قابلیت های ایران را دیده و از آن خبر دارد به آن 
گرفتار شده است و امروز در قامت وزیر امور خارجه در لفاظی های 
دیپلماتیک آن را بیان می کند. این مشکل ایران نیست که ترکیه 
نزدیک به ۵۰۰ میلیارد دلار بدهی دارد  نمی تواند خودش را هم 
مدیریت کند  این هم مشکل ایران نیست که ترکیه نمی تواند 
حتی ۱۰۰ میلیون دلار به صورت ماهانه در سوریه هزینه کند.... 
این مشکلات حکومت ترکیه است و با فرافکنی هم نمی شود آن 

را پایان داد... 

به ذات الریه مضاعف در  ابتلا  با   در حالی که پاپ فرانسیس 
گذشته  روز  از  واتیکان  گفته  به  )و  است  بستری  بیمارستان 
دستگاه تنفسی به وی متصل شده است(، بسیاری در مورد آینده 

واتیکان و رهبری کلیسای کاتولیک گمانه زنی می کنند.  
پس از درگذشت یک پاپ یا در موارد نادر، کناره گیری مانند آنچه 
در مورد بندیکت شانزدهم رخ داد، واتیکان مجمع کاردینال ها را 
برای انتخاب پاپ جدید برگزار می کند. طبق قوانین کنونی، از 
میان ۲۵۲ کاردینال، تنها ۱۳۸ نفر که زیر ۸۰ سال سن دارند، 
واجد شرایط رأی دادن هستند. رأی گیری در کلیسای سیستین 
انجام می شود و هر روز چهار دور رأی گیری صورت می گیرد تا 

زمانی که یکی از نامزدها دو سوم آرا را به دست آورد. این روند 
معمولاً ۱۵ تا ۲۰ روز طول می کشد.  

اما چه کسانی شانس بیشتری برای جانشینی پاپ دارند؟  

کاردینال پیترو پارولین  
پارولین، ۷۰ ساله، از سال ۲۰۱۳ به عنوان دبیر دولت واتیکان 
بالاترین  فعالیت کرده و در میان کاردینال های واجد شرایط 
جایگاه را دارد. او به عنوان فردی معتدل شناخته می شود و در 

مسائل ژئوپلیتیک نیز دیدگاه های متعادلی دارد.  

کاردینال پیتر اردو  
شورای  پیشین  رئیس  مجارستانی،  ساله   ۷۲ کاردینال  این 
اسقف های اروپا و چهره ای محافظه کار در کلیساست. او مخالف 
اعطای عشای ربانی به کاتولیک های طلاق گرفته یا ازدواج مجدد 
کرده است و موضع گیری های جنجالی درباره مهاجران داشته 

است.  

کاردینال لوئیس آنتونیو تاگل  
این کاردینال فیلیپینی ۶۷ ساله، که توسط بندیکت شانزدهم 
به این مقام منصوب شد، از نظر فکری به پاپ فرانسیس نزدیک 

زبان سخت گیرانه در مورد  از  استفاده کلیسا  منتقد  او  است. 
همجنس گرایان، مادران مجرد و افراد مطلقه بوده و از لزوم تغییر 

رویکرد کلیسا در این زمینه ها صحبت کرده است.  

کاردینال ماتئو زوپی  
فرانسیس  پاپ  توسط   ۲۰۱۹ سال  در  که  ساله   ۶۹ زوپی 
کاردینال شد، از چهره های مورد علاقه او به شمار می رود. او در 
مأموریت های صلح واتیکان نقش فعالی داشته و دیدگاه مثبتی 

نسبت به جامعه LGBTQ دارد.  

کاردینال ریموند لئو بورک  
این کاردینال آمریکایی ۷۵ ساله یکی از سنت گرایان برجسته 
پاپ  لیبرال  دیدگاه های  منتقد  و  می شود  محسوب  کلیسا 
کاتولیک های  به  دادن  اجازه  مخالف  او  است.  فرانسیس 
طلاق گرفته برای دریافت عشای ربانی است و سیاستمدارانی را 
که از سقط جنین حمایت می کنند، شایسته این آیین نمی داند.  
با توجه به شرایط کنونی واتیکان، انتخاب پاپ آینده به چالشی 
مهم برای کلیسای کاتولیک تبدیل شده است. آیا کلیسا مسیری 
لیبرال تر را دنبال خواهد کرد یا به سمت محافظه کاری بازخواهد 

گشت؟ )ایندیپندنت(

  پاپ بعدی چه کسی خواهد بود؟ 
کاردینالهاییکهممکناستجانشینفرانسیسشوند

دعوایترامپوزلنسکی!

دیدار ترامپ و زلنسکی به نشستی پرتنش ختم شد و 
در نهایت هم رئیس جمهور اوکراین کاخ سفید را بدون 
امضای توافق معادن نادر ترک کرد که منابع آمریکایی 
می گویند ترامپ او را اخراج کرده است. دیدار دو طرف 
آغازی خوب داشت و هر دو از اهمیت صلح گفتند، اما 
وقتی که زلنسکی خواستار دریافت تضمین های امنیتی 
شد و با آتش بس مخالفت کرد، کار به بگو مگو و مشاجره 

تند میان او و ترامپ و معاونش کشیده شد. 

است  متفاوت  ایران  در  اتفاق  این  درباره  داوری  اکنون 
که بیشتر تابع برخی پیش فرض های ذهنی قبلی درباره 
خود جنگ و روسیه است. واقعیت این است که ترامپ و 
معاونش بسیار بد با زلنسکی برخورد کردند که به نوعی 
تحقیرآمیز بود، اما نباید فراموش کرد که این رفتار آنها 
واکنشی بود به دست رد و »نه« رئیس جمهور اوکراین 
و  بس  آتش  در خصوص  ترامپ  آنچه  با  او  مخالفت  و 
توافق معادن می خواست که چیزی جز تسلیم کی یف 
و واگذاری آن به آمریکا )معادن( و روسیه )اراضی اشغال 

شده( نیست. 

این  به  و  برآشفت  را  ترامپ  سخت  او  موضع  همین 
را  خود  مهمان  که  جایی  تا  واداشت؛  انفعالی  واکنش 
به »بی احترامی« و ... متهم کرد. واقعیت این است که 
برنده این دعوا کسی نبود جز رئیس جمهور روسیه که با 
خرسندی نظاره  می کرد و بازنده آن هم در وهله نخست 
خود شخصیت خودشیفته ترامپ، آمریکا به عنوان یک 
ابرقدرت و روابط تاریخی اش با متحدان آمریکاست. البته 
اگر زلنسکی بر سر مواضع خود و پای این »نه« خود 
بایستد، می توان او را هم در آینده جزو برندگان این دیدار 

تاریخی دانست. 

برخورد بسیار بدی که ترامپ و معاونش با زلنسکی کردند، 
معمای سکوت ملک عبدالله در دیدار اخیر خود با ترامپ 
در کاخ سفید را حل کرد. در واقع پادشاه اردن چنین 
صحنه ای را پیش بینی می  کرد و با دستپاچگی خاصی از 
موضع گیری مستقیم در برابر دوربین ها در قبال ترامپ 
خودداری و بعد از دیدار مواضع خود را در چند توئیت 
بیان کرد. این دومین بار طی دو هفته اخیر است که تیر 
ترامپ به سنگ می خورد؛ دو هفته قبل ضرب الاجلی 
تعیین کرد که اگر حماس همه گروگان ها را یکجا آزاد 
نکند، جهنمی برپا می کند؛ اما این تهدید او کارساز نبود 
و بعد از آن توپ را در زمین نتانیاهو و اسرائیل انداخت 
که باید در واکنش به عدم آزادی همه گروگان ها تصمیم 

بگیرند.

و  انداخت  راه  به  زیادی  تبلیغات  هم  اخیر  روزهای  در 
امیدها را به پایان جنگ اوکراین بالا برد؛ پایانی یکجانبه 
با تقسیم اوکراین میان آمریکا و روسیه؛ اما این اتفاق 
نیفتاد و اکنون ترامپ بیشتر از هر زمانی خشمگین است 
و باید دید خشم خود را کجا و سر چه طرفی خاورمیانه، 
چین، اروپا، ایران و یا غزه تخلیه می کند. ناگفته هم نماند 
که نمی توان پایان تنش آلود و بی نتیجه دیدار ترامپ و 
زلنسکی را به معنای کان لم یکن شدن آتش بس و پایان 
جنگ اوکراین دانست. ترامپ قابل پیش بینی نیست و 
ممکن است که در آینده بر خلاف رفتارهای کنونی از او 
سر بزند. کما این که باید دید آیا از زلنسکی می گذرد یا 
اوکراین را مجازات می کند. در این صورت هم باید دید 
رئیس جمهور اوکراین تا کجا مقاومت می کند و اروپا تا 
کجا پشت اوکراین می  ایستد. البته رئیس جمهور اوکراین 
هم پس از دیدار ضمن تاکید بر نیاز به »صلحی عادلانه 
و همیشگی« تلاش کرد که با تشکر از آمریکا و ترامپ از 

عصبانیت او و تبعات آن بکاهد.

کریم جعفری

مجید بهستانی

صابر گل عنبری
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اینکه  مانند  استدلال  هایی،  با  مرکزی  بانک  که  صورتی  در 
صرافی ها از این بانک مجوز نداشتند، بنابراین ما نیز بر معاملات 
و تبادلات مالی رمز ارز ها نظارت کافی نداشتیم. اگر مردم در 
این بازار زیان کنند قاعدتاً توجیهات بانک مرکزی را نخواهند 
پذیرفت و تأکید خواهند داشت بانک مرکزی باید با صرافی های 
متخلف برخورد می کرد و به صرافی های معتبر مجوز می داد تا 
مردم گرفتار کلاهبرداران نشوند. در دنیای جدید قوانین نیز باید 
بر اساس مسائل و معادلات جدید تدوین، تصویب و اجرا شود؛ 
بنابراین نباید خود را فریب دهیم، زیرا در این صورت از دنیای 
جدید عقب می مانیم، ضمن اینکه می توانیم از محاسن ابزار های 
جدید محروم شویم و معایب و خطراتش آسیب های جدی به 

ما وارد کند.

داد و ستد و معامله در اعصار مختلف شکل های گوناگونی داشته 
است، از داد و ستد به صورت کالا به کالا تا داد و ستد با سکه های 
نقره و طلا و دیگر مسکوکات تا پول های کاغذی و کارت های 
بانکی که در سال های اخیر به جمع قبلی ها افزوده شده است 
و امروز که شاهد رواج پدیده ای با عنوان رمز ارز ها هستیم که 
به نوعی به وسیله ای برای داد و ستد نیز مبدل شده اند. اگر چه 
رمز ارز ها همچنان برای بخشی از مردم ناشناخته اند، اما اخبار 
مرتبط با سود و زیان های قابل توجه آن می تواند برای بسیاری 
از مردم جذاب بوده و قاعدتا عده ای از مردم را جذب این بازار 
کند. از زمانی که موضوع معامله با رمز ارز ها و خرید و فروش و 
سرمایه گذاری در بازار »کریپتوکارنسی ها« مطرح شده و برخی 
از دارندگان سرمایه و مردم به سرمایه گذاری در این حوزه اقبال 
نشان داده اند نه تنها دولت های مستقر در ایران، بلکه دولت ها 
در تمام جهان به این نتیجه رسیده اند که برای جلوگیری از 
خسارت هایی که از محل معاملات رمز ارز ها می تواند ایجاد شود 

باید روند نظارتی بر این بازار را در دستور کار خود قرار دهند.

امروز  که  یافته  توسعه  کشور های  از  بسیاری  مانند  بی تردید 
بانک مرکزی  است،  رایج  این کشور ها  در  ارز ها  رمز  معاملات 
جمهوری اسلامی ایران نیز باید بر روند معاملات رمز ارز ها نظارت 
داشته باشد؛ چون با تولیت بانک مرکزی بر حوزه رمز ارز ها اتفاق 
مثبتی صورت می گیرد. نظارت بر روند مبادلات و معاملات رمز 
ریال یا رمز پول که همان رمزارزهاست برای این حائز اهمیت 
است که تمام امکاناتی که امروز با عنوان داده های اعتباری یا 
پول ها و ارز های جدید مطرح می شود به نوعی جانشین پول 

شده اند نیز در این حوزه وجود دارد. شاید رمز ارز ها 
عمومی  پذیرندگی  قدرت  هنوز  ارز ها  دیگر  مثل 
پیدا نکرده اند؛ اما قابلیت سنجش پذیری دارند پس 
وظایف پول و اقتصاد پولی درباره آنها نیز صدق 
می کند. وقتی رمزارز ها قابلیت سنجش پذیری و 
داشته  سازی  ذخیره  البته  و  آینده  پرداخت های 
باشد، نظارت بر این حوزه نیز بر عهده بانک مرکزی 

است.

وقتی قیمت رمز ارز ها در طول یک روز می تواند 
یا  کاهشی  روند  محدودیتی  و  دامنه  هیچ  بدون 
این  دارد؛  قابلیت ذخیره سازی  و  داشته  افزایشی 
سؤال مطرح می شود که آیا این امکان وجود دارد 

که عموم مردم رمز ارز ها را در مبادلات بپذیرند و از آن استفاده 
کنند؟ وقتی رمزارز می تواند به منزله پول ملی کشور ها مطرح 
شود و حاکمیت پولی و اعتباری کشور ها را خدشه دار کند؛ پس 
به این معناست که به منزله رقیب حاکمیت پولی اعتباری و 
ارزی کشور ها قد علم کرده است، اینجاست که متوجه می شویم 
با همه  مرتبط  بلکه  نیست،  ایران  ارز ها خاص  رمز  بر  نظارت 
کشورهاست حتی در آمریکا نیز فدرال رزرو ملاحظات متعددی 
نسبت به پدیده رمز ارز ها اتخاذ کرده است. با یک جست وجوی 
ساده متوجه می شوید بانک های مرکزی کشور های اروپایی نیز 
برای پدیده رمز ارز ها ملاحظاتی در نظر گرفته و قوانینی تصویب 
و ابلاغ کرده اند. پس این موضوع خاص بانک های مرکزی همه 

کشورهاست.

پدیده نظارت بر معاملات رمز ارز ها مختص ایران نیست و همه 
بانک های مرکزی این رویه را در دستور کار قرار داده اند، پس 
باید تولیت این امر را به بانک مرکزی سپرد. نظارت بر معاملات 
و ایجاد شفافیت از سوی بانک مرکزی بر معاملات و تبادلات 
رمز ارز ها اقدام بسیار مفیدی است. رمز پول ها یا رمز ارز ها دو 
در  زیرا  است،  فنی  اولین شاخصه  دارند.  مهم  بسیار  شاخصه 
بستر بلاک چین قرار دارد و می تواند درباره فناوری اطلاعات 
صحبت کند؛ اما یک سوی دیگر بحث مسائل مرتبط با حفظ 
تضامین لازم برای عدم پولشویی و تخلف و کلاهبرداری در این 
فضاست که این موضوع باید به بانک مرکزی سپرده شود تا این 
نهاد سازکار، قواعد و نظامات این حوزه را با توجه به استفاده از 
نظرات کارشناسان و متخصصان امر پیاده کند. امروز بهترین 

نقطه برای شروع نظارت و تدوین قوانین لازم معاملات و تبادلات 
رمزارزهاست، زیرا بانک مرکزی حتماً اطلاعات موثقی از گردش 
مالی صرافی هایی که در حوزه رمز ارز ها فعالیت می کنند دارد، به 
این معنا که گردش مالی این حوزه رقم های بسیار بزرگی است.

با توجه به اینکه گردش مالی رمزارز ها اعداد بسیار بالایی است، 
بانک مرکزی باید بر روند معاملات و تبادلات مالی این حوزه 
نظارت کند، زیرا در پس هر گونه کلاهبرداری و سوءاستفاده های 
بحرانی  بگیرد،  صورت  می تواند  حوزه  این  از  که  مالی  کلان 
اجتماعی نهفته است. پس بانک مرکزی برای اینکه مردم متضرر 
نشوند و نسبت به پیامد های منفی زیان ها و کلاهبرداری ها دولت 
و بانک مرکزی را مقصر ندانسته و تحت فشار اعتراضی خود قرار 
ندهند باید بر این معاملات نظارت دقیقی داشته باشد. در صورتی 
که بانک مرکزی با استدلال هایی مانند اینکه صرافی ها از این 
بانک مجوز نداشتند؛ بنابراین ما نیز بر معاملات و تبادلات مالی 

رمزارز ها نظارت کافی نداشتیم.

اگر مردم در این بازار زیان کنند، قاعدتاً توجیهات بانک مرکزی 
را نخواهند پذیرفت و تأکید خواهند داشت بانک مرکزی باید با 
صرافی های متخلف برخورد می کرد و به صرافی های معتبر مجوز 
می داد تا مردم گرفتار کلاهبرداران نشوند. بانک مرکزی در باره 
خرید طلای آب شده نیز به مردم هشدار های لازم را داده است. 
بنابراین، با توجه به اینکه نبود نظارت بانک مرکزی در این حوزه 
مانعی بزرگ برای پیگیری هاست به ناچار بانک مرکزی باید با 
مقررات گذاری های درست و آگاه سازی مردم به این حوزه ورود 

دقیق و جدی داشته باشد.

نظارت بر بازار رمز ارز ها ضروری است

 گردشگری، كلید بازسازی چهره بین المللی ایران

 برنامه »برند ملی« رادیو گفت وگو با موضوع نقش گردشگری 
قاسمی،  ابوطالب  دکتر  حضور  با  و  ایران  ملی  برندسازی  در 
وزارت  گردشگری  برنامه ریزی  و  آموزش  مطالعات،  مدیرکل 

میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی به روی آنتن رفت.

و  تصویر  میان  عمیق  شکاف  تأیید  ضمن  قاسمی  ابوطالب   
واقعیت ایران اظهار کرد: متأسفانه ما شاهد تبلیغات منفی و 
گسترده ایران هراسی در دنیا هستیم که هم بر بخش گردشگری 

و هم بر سایر حوزه های کشور تأثیرگذار بوده است.
 وی افزود: گردشگرانی که به ایران سفر می کنند، اغلب از دیدن 
پیشرفت ها و واقعیت های کشور شگفت زده می شوند و اذعان 
می کنند که تصویری که پیش از سفر در ذهن داشته اند، با آنچه 

در ایران دیده اند، بسیار متفاوت است.

وزارت  گردشگری  برنامه ریزی  و  آموزش  مطالعات،  مدیرکل   
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با بیان اینکه صنعت 
گردشگری می تواند نقشی کلیدی در اصلاح تصویر ایران در 
بسیار  ظرفیت  گردشگری  گفت:  کند،  ایفا  بین المللی  عرصه 
خوبی برای تغییر نگرش ها و اصلاح تصویر مخدوش ایران در 

رسانه های خارجی دارد.
 وی با اشاره به تجربیات مثبت گردشگران خارجی و بازتاب آن 
در شبکه های اجتماعی و رسانه ها، تأکید کرد: هر گردشگری که 
به ایران سفر می کند، می تواند سفیر فرهنگی کشور ما باشد و 

تصویری واقعی از ایران را به جهانیان ارائه دهد.

 قاسمی به تشریح راهکارهای عملی برای استفاده از ظرفیت های 
گردشگری در جهت برندسازی ملی پرداخت و با تأکید بر نقش 
محوری بخش خصوصی گفت: بخش خصوصی با فعالیت های 
هتل سازی،  جمله  از  گردشگری،  مختلف  حوزه های  در  خود 
آژانس های مسافرتی، راهنمایان گردشگری و آموزش، می تواند 

به طور مستقیم در بهبود تصویر ایران نقش داشته باشد.

این  اقدامات دولت در  به   وی 
راستا اشاره کرد و افزود: دولت 
و  قانونی  بسترهای  ایجاد  با 
تولید  از  حمایت  حقوقی، 
در  رایزنی  مناسب،  محتوای 
بسیج  و  بین المللی  سطوح 
را  زمینه  اجرایی،  دستگاه های 
خصوصی  بخش  فعالیت  برای 
فراهم  گردشگری  توسعه  و 

می کند.

و  آموزش  مطالعات،  مدیرکل   
وزارت  گردشگری  برنامه ریزی 
و  گردشگری  میراث فرهنگی، 
اقدامات  از جمله  صنایع دستی 
در  قوانینی  تصویب  را  قانونی 

بر  داد:  توضیح  و  کرد  ذکر  توسعه  هفتم  و  برنامه های ششم 
گردشگری  محتوای  تولید  هزینه های  از  بخشی  آنها،  اساس 
توسط بخش خصوصی، به عنوان هزینه های قابل قبول مالیاتی 
محسوب می شود و شرکت های دولتی نیز موظف شده اند بخشی 

از هزینه های خود را به تبلیغات گردشگری اختصاص دهند.
طریق  از  ملی  برندسازی  موفق  نمونه های  از  برخی  به  وی   
بسیاری  گفت:  و  کرد  اشاره  کشورها  سایر  در  گردشگری 
تمرکز  و  خلاقانه  تبلیغاتی  کمپین های  ایجاد  با  کشورها  از 
از  مثبتی  تصویر  توانسته اند  خود،  گردشگری  جاذبه های  بر 

کشورشان در اذهان جهانیان ایجاد کنند.

 قاسمی در مصاحبه با رادیو گفت وگو با اشاره به کمپین ایران 
باشکوه، یک تجربه متفاوت، از برنامه های آتی وزارتخانه برای 
توسعه برند ملی گردشگری ایران خبر داد و تأکید کرد: ما در 
تلاش هستیم تا با همکاری بخش خصوصی و سایر دستگاه های 

اجرایی، چهره ای واقعی و جذاب از ایران را به جهانیان معرفی 
کنیم.

 هم افزایی بخش دولتی و خصوصی، ضرورتی انکارناپذیر  
 وی بر لزوم هماهنگی و هم افزایی بخش دولتی و خصوصی 
برای توسعه صنعت گردشگری و بهبود تصویر ایران تأکید کرد 
و گفت: بخش خصوصی و دولتی باید در کنار یکدیگر و با تعامل 

سازنده، برای تحقق اهداف مشترک تلاش کنند.

وزارت  گردشگری  برنامه ریزی  و  آموزش  مطالعات،  مدیرکل   
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی افزود: دولت باید با 
ایجاد زیرساخت های لازم، تسهیل فرایندها و حمایت از بخش 
خصوصی، زمینه را برای فعالیت هرچه بیشتر این بخش فراهم 
کند و بخش خصوصی نیز با ارائه خدمات باکیفیت و خلاقانه، به 

جذب گردشگران و معرفی جاذبه های ایران کمک کند.

ابوطالب قاسمی

دولتبهجایمانعتراشی،
پایصنعتگردشگریرابازكند

نقش  موضوع  با  گفت وگو  رادیو  ملی«  »برند  برنامه   
با دکتر حرمت الله  ایران  ملی  برندسازی  در  گردشگری 
رفیعی، رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی دفاتر خدمات 

مسافرتی ایران به صورت تلفنی گفتگو کرد.

 حرمت الله رفیعی با اشاره به توانمندی ها و ظرفیت های 
بخش خصوصی در جذب گردشگر و ارائه تصویری واقعی 
تلاش خود  تمام  بخش خصوصی  کرد:  اظهار  ایران،  از 
را به کار می گیرد تا با بهره گیری از جاذبه های بی شمار 
گردشگران  برای  شایسته ای  میزبان  ایران،  گردشگری 
خارجی باشد. اما متأسفانه، این بخش با موانع متعددی 

روبه روست که مانع از ایفای نقش مؤثر آن می شود.
بخش  بال  و  دولت  بال  داریم؛  بال  دو  ما  افزود:  وی 
خصوصی. هر یک وظایف و مسئولیت های خاص خود را 
دارند. اما متأسفانه، در شرایط کنونی، شاهد عدم توازن و 

ناهماهنگی بین این دو بال هستیم.

 رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرتی 
حوزه  در  دولتی  سیاست گذاری های  از  انتقاد  به  ایران 
به جای  دولت  متأسفانه،  گفت:  و  پرداخت  گردشگری 
حمایت از بخش خصوصی و تسهیل فعالیت های آن، با 
وضع قوانین و مقررات دست وپاگیر، موانعی بر سر راه این 

بخش ایجاد می کند.
وی با اشاره به ضعف دیپلماسی گردشگری و عدم اهتمام 
سفرای ایران در جذب گردشگر، افزود: سفیران کشورهای 
خارجی، پیش از هر اقدامی، با بخش خصوصی ما وارد 
مذاکره می شوند و خواستار اعزام گردشگر به کشورشان 
هستند. اما متأسفانه، سفیران ما در این زمینه تلاش و 

پیگیری لازم را ندارند.

 دکتر رفیعی در مصاحبه تلفنی با رادیو گفت وگو با انتقاد 
ارائه تصویری واقعی  از بزرگ نمایی ایران هراسی و عدم 
ایران در رسانه های خارجی، خاطرنشان کرد: بخش  از 
خصوصی به تنهایی قادر به مقابله با این هجمه ها نیست 

و نیازمند حمایت و همراهی دولت در این زمینه است.
 وی یکی دیگر از چالش های مهم صنعت گردشگری ایران 
را گرانی سفر و نرخ های غیررقابتی خدمات گردشگری در 
مقایسه با کشورهای همسایه دانست و گفت: متأسفانه، 
ایران  در  سفر  هزینه های  ملی،  پول  ارزش  کاهش  با 
افزایش یافته و این امر باعث شده تا گردشگران خارجی، 

مقاصد دیگری را برای سفر انتخاب کنند.

 رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرتی 
ایران افزود: ما بارها نسبت به این موضوع هشدار داده ایم، 
اما متأسفانه، گوش شنوایی برای شنیدن این انتقادات و 

پیشنهادها وجود ندارد.
بخش  به  باور  را  وضعیت  این  از  برون رفت  راهکار  وی 
همکاری  و  گفت وگو  برای  بستری  ایجاد  و  خصوصی 
سازنده بین دولت و این بخش دانست و تأکید کرد: تا 
زمانی که نگاه دولت به بخش خصوصی تغییر نکند و 
جایگاه واقعی این بخش در نظر گرفته نشود، نمی توان 

انتظار رونق و توسعه صنعت گردشگری را داشت.

 رفیعی با اشاره به اینکه لطمات این رکود را در نهایت 
مردم می بینند، افزود: تنها شغلی که در صنعت گردشگری 

است، عایداتش مستقیم به جیب مردم وارد می شود.
هدف  بازارهای  در  بازنگری  به ضرورت  اشاره  با  وی 
که  می دهد  نشان  مطالعات  گفت:  ایران،  گردشگری 
کشورهای اروپایی، در اولویت های اصلی جذب گردشگر 
برای ایران قرار ندارند. بااین حال، ما همچنان شاهد تمرکز 

بر این بازارها و غفلت از بازارهای بالقوه دیگر هستیم.

 رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرتی 
آمار ورود  از  قابل توجهی  اینکه بخش  به  اشاره  با  ایران 
گردشگران به ایران، مربوط به سفرهای مرزی کوتاه مدت 
و  سیاست گذاری ها  باید  افزود:  است،  اقامت  بدون  و 
راهبردهای گردشگری، واقع بینانه و متناسب با شرایط 

موجود بازنگری شوند.

حرمت الله رفیعی

ایمان زنگنه
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مرگ جین هکمن، بازیگر سرشناس هالیوود، و همسرش بتسی 
آراکاوا، همچنان در حال بررسی است و مقامات جدیدترین 
اطلاعات کسب شده در این  زمینه را با رسانه ها به اشتراک 

گذاشتند.

کلانتر شهرستان محل زندگی جین هکمن و همسرش در 
اینباره گفت: ما بررسی اولیه ای روی دستگاه باطری قلب آقای 
هکمن انجام دادیم. این بررسی نشان داد که آخرین فعالیت 
ثبت شده او مربوط به ۱۷ فوریه ۲۰۲۵ بوده است . به من اطلاع 
داده شد که تحقیقات دقیق تری در این زمینه انجام خواهد شد.

او همچنین با اشاره به اینکه دریافت نتایج نهایی کالبدشکافی و 
آزمایش های سم شناسی ممکن است چندین ماه طول بکشد، 
افزود که نتایج اولیه به نظر نمی رسد مسمومیت با مونوکسید 
کربن را به عنوان علت مرگ هکمن ۹۵ ساله، آراکاوای ۶۳ ساله 

و یکی از سگ هایشان تأیید کند.  

در گزارشی که روز ۲۶ فوریه ثبت شد، جزئیاتی ذکر شده 
بود که شامل وجود سگی سالم در کنار جسد زن، سگی مرده 
در فاصله ۴ متری از جسد زن داخل کمد حمام، جابه جایی 
بخاری، باز شدن یک شیشه قرص و پخش شدن قرص ها کنار 
زن، پیدا شدن جسد مرد در اتاقی جداگانه و نبود نشانه ای 

آشکار از نشت گاز بود.  

پراکنده شده ای که در  نیست که قرص های  اکنون مشخص 
گزارش به آن اشاره شده، همان دیلتیازم، تایلنول یا داروی 
تیروئیدی هستند که بعداً در محل کشف و ضبط شدند یا خیر.

»جینهکمن«یکهفتهپیش
ازپیداشدنجانباختهبود

فرانسیس فوردکاپولا، کارگردان مطرح هالیوود در واکنش به 
دریافت جایزه تمشک طلایی در رشته بدترین کارگردان سال 

گفت: 

من بسیار خوشحالم که جایزه تمشک طلایی را در بسیاری 
از دسته های مهم برای فیلم مگالوپلیس دریافت کردم. آن هم 
در زمانه ای که خیلی ها شجاعت مخالفت با روندهای غالب 

سینمای معاصر را ندارند؛ این افتخار بزرگی است. 

در جایی که هنر مانند کشتی حرفه ای امتیازدهی می شود، 
تصمیم گرفتم که قوانین بی روح صنعتی را دنبال نکنم. من 
خطر کردم و از این اتفاق به هیچ عنوان ناخرسند نیستم. افتخار 
بزرگی است که در کنار یک کارگردان شجاع و بزرگ مانند 
ژاک تاتی قرار بگیرم که خودش را فقیر کرد تا فیلمی نظیر 

زنگ تفریح بسازد.

ازدریافت»تمشکطلایی«
خوشحالم

در ۳۴  که  معظمی«  »محمود  کارگردانی  به  »فریبا«  سریال 
قسمت از شبکه سوم سیما پخش شد به تازگی به انتها رسیده 
است و فرصت آن است که به نقد، تحلیل و بررسی آن بپردازیم. 
مینو رضایی در مجایه میدان آزادی درباره این سریال نوشته 

است:
بیشتر ما وقتی به خودمان آمدیم دیدیم که در یک  احتمالاً 
بازه کوتاه مثلا چهار پنج ساله، بلاگرها یا اینفلوئنسرها در تمام 
ساحات زندگی مان اثرگذاری غیرقابل انکاری پیدا کرده اند. از 
بلاگری مد و زیبایی و سفر و آشپزی تا بلاگری کتاب و بازی و 
مدیریت مالی و... خب البته تعجب ندارد. در روانشناسی فروش 
محصول یک اصل وجود دارد و آن اینکه مشتری دوست دارد 
ارتباطش با محصول از طریق یک فرد نزدیک مثل افراد خانواده، 
می کند  دنبالش  که  بلاگری  یا  همکاران  صمیمی،  دوستان 
برقرار شود تا مثلا کاتالوگ محصول را مطالعه کند. بنابراین 
در دنیایی که درصد بالایی از مشاغل و افراد به دنبال فروش 
محصولی هستند )حتی رویافروشی!( جایگاه بلاگری به صعود 
غیرمترقبه ای دست یافت. شاید همین باعث شد توجه سازندگان 

سریال های تلویزیونی به موضوع بلاگری جلب شود.

»فریبا«)با نام قبلی »شب دیجور«( سریالی است که از دی ماه 
۱۴۰۳ از شبکه سوم سیما پخش شد. این سریال به نویسندگی 
احمد  نه  )و  معظمی«  کارگردانی »محمود  و  »جواد صفوی« 
معظمی( ساخته شد. این سریال در ژانر اجتماعی و پلیسی و 
با تأکید روی بررسی سبک زندگی بلاگری یا اینفلوئنسرهای 

اینستاگرامی ساخته شده است.

خلاصه داستان سریال فریبا  
فریبا یک بلاگر سبک زندگی لاکچری است که برای تامین 
محتوای صفحه های شخصی اش، با یک شرکت تبلیغاتی قرارداد 
دارد. قراردادی طولانی، ناعادلانه و تقریباً غیرقابل فسخ. او در 
مسیر بیشترشدن شهرت و البته ثروتش، با چالش هایی چون 
ترک کردن فرزند، تهدیدهای امنیتی و ازدواج صوری اجباری 
مواجه است که باعث می شود به ادامه مسیری که در پیش رو 

دارد بیشتر و عمیق تر فکر کند.

چالش های بلاگری در سریال فریبا  
از آنجا که سوژه بلاگری فریبا، سبک زندگی یا لایف استایل 
است، بهترین بستر برای آن اینستاگرام است. این جمله ای که 
خواندید سه چالش جلوی پای فیلمساز می گذارد: محدودیت های 
نمایش خود  نمایش یک زن مروج سبک زندگی مصرف گرا، 
سبک زندگی مصرف گرا و نمایش اتفاقات اینستاگرام در صفحه 

تلویزیون.

تیم سریال تقریبا از عهده این سه چالش برآمدند. این سه چالش، 
واقعا چالش بودند و ما هم چالش های تلویزیون برای نمایش 
جذابیت های ظاهری زنان را درک می کنیم. پس قصد نداریم به 
گریم فریبا با بازی »ساناز سعیدی« و باقی بازیگران زن که در 
همه آن ها یکسان است ایراد بگیریم، گرچه تیم انتخاب بازیگر 
سعی کرده باشد برای فریبا چهره ای انتخاب کند که یادآور چهره 
آ.ح یکی از بلاگرهای پرحاشیه و نه چندان خوشنام سال های 
اخیر باشد. اما خب ظاهرا چالش ها فقط به اینجا ختم نمی شوند. 

برای بررسی بیشتر آن ها به سراغ باقی قصه فریبا می رویم.

سانسور سریال فریبا  
یکی از چالش های بزرگ سریال فریبا احتمال قریب به یقین 
دست و پنجه نرم کردن با سانسور است. سانسور رابطه »ترنم« 
با بازی »عاطفه حبیبی« و »ابراهیم« با بازی »ارسلان قاسمی«. 
در اوایل آشنایی، رابطه این دو مانند دو همکار و حتی کمتر از 
آن دیده می شود ولی با غیب شدن ابراهیم، ترنم به خاطر یافتن 
دبی  به  رفتن  آتشی می زند؛ حتی  و  به هر آب  را  او خودش 
بدون داشتن نشانی ابراهیم! خب مخاطب می فهمد این وسط 
ماجراهایی بوده که قیچی شده و به فیلم آسیب زده! مگر اینکه 
واقعا سانسوری وجود نداشته باشد و فیلمنامه بی ربط باشد؛ که 
در این صورت هم بهتر بود تمهیدی در داستان یا اجرا اندیشیده 

می شد. 

جذابیت های سریال فریبا  
سوژه  ندارد.  کم  خوبی  فریبا 
جوان پسند،  حتی  و  مردم پسند 
ترکیب ژانر اجتماعی و پلیسی، رنگ 
برای  جذاب  ظاهری  لعاب های  و 
مخاطب و ریتم تا حدودی مناسب از 
نقاط مثبت این سریال است و از این 
نظر تا اینجا با باقی سریال های سند 
متفاوت  مقداری  تلویزیون  تحول 

است. 

نیست  کم  هم  فریبا  ایرادات  اما 
تیم  به  ایرادات  این  از  بخشی  که 
کارگردانی آن و به خصوص عملکرد 
»محمود  یعنی  کارگردان  خود 

معظمی« برمی گردد.

نقد سریال فریبا  
اگر فرض را بر این بگیریم که طبق آنچه در رسانه ها آمده فریبا 
یک سریال درباره دنیای بلاگری است، باید با عرض معذرت 
بگوییم فریبا فقط حدود ده تا بیست درصد به دنیای بلاگری 
مربوط است! معظمی یا بهتر است بگوییم برادران معظمی بیشتر 
تخصص سریال سازی شان در محدوده سریال های امنیتی است. 
بنابراین در سریال فریبا هم بخش پلیسی و امنیتی از همان 
ابتدای کار فعال است و از قسمت های میانی به بعد، این داستان 
پلیسی معمایی است که مخاطب را پای سریال می نشاند و نه 
جذابیت های دنیای بلاگری. اما چرا روی این نظر پافشاری داریم 
اینفلوئنسری  یا  از دنیای حرفه ای بلاگری  با فریبا چیزی  که 

نصیب مخاطب نمی شود؟

یکم. هرکس حتی اگر از دور دستی بر آتش تامین محتوا داشته 
باشد می داند تامین محتوا بر خلاف آنچه تصور می شود یک شغل 
ساعتی و پاره وقت نیست؛ بلکه یک شغل بیست و چهار ساعته 
است. چیزی مثل خانه داری که نمی توان از آن استعفا داد و 
ساعت مشخصی هم ندارد! اتفاقا یکی از بزرگترین چالش های 
زندگی بلاگرهای حرفه ای یا فالوور بالا، همین است که تامین 
محتوای تصویری تمام زندگی آن ها را تحت سلطه خود می گیرد. 
از روابط با نزدیکان تا غذاخوردن و خرید کردن و ورزش و انجام 
کارهای پزشکی و سفر و ... ولی در سریال فریبا کارگردان هرگز 
نتوانسته به مسئله چالش تامین دائم محتوای تصویری حتی 
نزدیک هم شود و از اجبارها و فرصت هایی که این چالش خلق 
می کند بهره ببرد. حتی داستان ازدواج صوری با پناه هم که 

می توانست کمک کننده باشد از جایی رها می شود.

دوم. اگر قرار باشد دنیای بلاگری سوژه اصلی کاری باشد باید 
بیشتر از یک وجه آن را نشان داد. مشکل فریبا اینجاست که از 
ظرفیت بلاگری به عنوان مجاری ارائه محتوا و ایده های مثبت 
چیزی نشان نداده است. ایده های مثبت مانند بلاگرهای محیط 
زیست، کتاب، تسهیل گران کودک و... حالا فرض می کنیم قصد 
سازندگان سریال فریبا، نشان دادن ویرانگری های دنیای بلاگری 
یا جنبه منفی آن است که خب باید گفت در آن هم موفق 
نبوده اند! فریبا از نوزادی و در همان بیمارستان، فرزندش را رها 
کرده و سراغ زندگی خودش رفته و حالا مخاطب می بیند اتفاقا 
زندگی سطح بالا و راحتی دارد. موفق و خوشبخت است و پول 
پارو می کند. گیرم که چالش هایی هم داشته باشد که خب همه 
دارند! حالا اینکه بعد از ده سال به طور اتفاقی مهر مادری اش گل 
می کند اصلا تحول شخصیتی قابل باوری نیست و داستان پارسا 

می توانست کلا از زندگی فریبا حذف شود. 

برای  فریبا  سریال  سازندگان  که  بگیریم  این  بر  را  فرض  اگر 
آن  شهرت،  اصلا  یا  بلاگری  زندگی  منفی  وجوه  نشان دادن 
دخترانی را نشان دادند که گرفتار باندهای قاچاق اعضای بدن 
خون گریه کنیم  نمی دانیم  وقت  آن  می شوند  دبی  در  انسان 
چرا  می پرسیم  گریه  و  خنده  به جای  اما  بخندیم؟!  قاه قاه  یا 
نویسندگان و کارگردانان ما حاضر نیستند دلایل واقعی گرایش 
جمعیت زیادی از کودکان و نوجوانان و جوانان و میانسالان به 
شهرت  دنیای  و  اینفلوئنسرشدن 
فیلم  این چندمین  را درک کنند؟ 
دختران  سرنوشت  که  است  ایرانی 
علاقمند به مد و لباس را در دستان 
آدمکش های ساکن دبی می گذارد؟! 
کردن  تعریف  از  می خواهیم  کی 
داستان های لولوخورخوره برای نسل 
از  بعد  پس  برداریم؟  دست  جوان 
بگوییم  می توانیم  نکات  این  گفتن 
به  پرداختن  لحاظ  از  فریبا  سریال 
زندگی یک بلاگر چه وجوه مثبت 
قبولی  نمره  آن  منفی  وجوه  و چه 

نمی گیرد.

سوم. ضعف نمایش روانشناسی شهرت، پول و مصرف گرایی در 
سریال فریبا بیداد می کند. شخصیت فریبا اتفاقا با رها کردن 
فرزندش توانسته بلاگر بسیار موفقی باشد ولو اینکه در امضای 
بندهای حقوقی قراردادهایش با شرکت تبلیغاتی دقت نکرده 
مال  و  ندارد  اینفلوئنسری  یا  بلاگری  به  ربطی  آن  که  باشد 

بی سوادی حقوقی است. 

همه  مثل  که  اینالویی«  »پیام  بازی  با  »بهروز«  شخصیت 
هم سن و سالانش مشکلات مادی دارد، به واسطه ازدواج صوری 
با فریبا می تواند عقده هایش را برطرف کند. بهروز در ابتدای 
هم  که  می شود. کسی  داده  نشان  توانمند  سریال یک جوان 
نویسنده است و کار چاپ شده دارد، هم جنم کارکردن دارد 
و هم تکلیفش با خودش مشخص است و می خواهد با عشقش 
ازدواج کند. حالا این بهروز که اتفاقا به خاطر نویسنده بودنش 
وارد تیم تامین محتوای فریبا می شود یکهو تبدیل می شود به 
جوانی قمارباز و بی قید و عقده ای. این بهروز نویسنده ی ما اتفاقا 
فرزند طلاق است و اتفاقا مادرش هم آرایشگر است و سالن دارد 
و از شرایط معروف شدن پسرش هم راضی است! یعنی نویسنده 
با یک تیر، خدمت سه نشان رسیده است؛ قشر نویسندگان، 
صاحبان سالن های زیبایی و بچه های طلاق و به خیال خودش با 
این کار خواسته از بیان آسیب های اجتماعی عقب نمانده باشد! 
یعنی نویسنده از خودش پرسیده انگیزه های روانی رسیدن به 
ثروت را چطور نشان دهم؟ آهان! یک بچه طلاق که نویسنده 
و عاشق هم هست می گذاریم توی کار که انگیزه ها دربیاید! اما 
واقعا نمی شد در فیلمنامه شغل دیگری برای بهروز انتخاب کرد 
که به تیم تامین محتوا اضافه شود؟ تدوینگر، گرافیست، مسئول 
هماهنگی و هر شغل دیگری که مانند »نویسنده بودن« معنای 
نمادین و لایه ای نداشته باشد! هرچند که ما هرگز دست این 

آقای نویسنده حتا یک کاغذ هم ندیدیم چه برسد به کتاب.

اینکار  برای  و  است  بلاگری  عاشق  که  »ترنم« هم  شخصیت 
جسارت های زیادی به خرج می دهد و از همه انگیزه بیشتری 
دارد، دست آخر از شهرت متنفر شده و سر عقل می آید و با 
تاسیس یک فروشگاه اینترنتی برای مادر خیاطش و دیگر زنان 
سرپرست خانواده، خود را عاقبت به خیر می کند و مایه عبرت 

نمی  شود.

»بهداد« با بازی »منوچهر زنده دل« هم گرچه در شغل شریف 
گول زدن و فرستادن جوان ها به دبی برای قاچاق اعضای بدن 
انسان است اما این هم به روانشناسی شهرت ربطی ندارد. بهداد 
از همسرش »سوگند« )با بازی نسیم ادبی( متنفر است و به 
خاطر کینه های قدیمی و مشکلات زندگی مشترکشان از طریق 

شرکت سوگند، کلاهبرداری می کند.
بگوییم  تا  آوردیم  را  مثال ها  این  ما  و  دارد  ادامه  لیست  این   
سازندگان هیچ زحمتی به خودشان نداده اند تا درباره روانشناسی 
شهرت، پول، مصرف گرایی و سیل جمعیتی که تلاش دارد بلاگر 
اینستاگرامی بشود تحقیق و پژوهش کنند. بنابراین سریال فریبا 
از نظر نشان دادن واقعیت زندگی بلاگری که آمیخته به مفاهیم 
پول و شهرت و مصرف گرایی و در معرض بودن و حریم خصوصی 
نداشتن است توفیقی کسب نکرده است. اما در ژانر پلیسی چرا!

فریبا سریالی موفق در ژانر پلیسی  
داستان پسر گروگان گرفته شده ی فریبا، سایت های قمار، گم شدن 
تهدیدکننده  ناشناسان  ترکیه،  در  ابراهیم، صحنه های سرقت 
فریبا، سرنوشت دختر مفقود شده در دبی، زد و بندهای سوگند 
با خلافکاران و ... همه نشان از آن دارند که محمود معظمی به 
ژانر پلیسی معمایی تسلط بیشتری دارد و اتفاقا بعد از کندی و 
ملال قسمت های ابتدایی فریبا، این بخش های پلیسی است که 

مخاطب را از میانه سریال با خود همراه کرده است. 

در پایان فقط می گوییم فریبا یک سریال قابل قبول و نه بسیار 
موفق است. سریالی که اگر از قسمت های ابتدایی اش چشم پوشی 
کنیم و انتظار زیادی از نمایش زندگی واقعی اینفلوئنسری نداشته 

باشیم، حداقل در ژانر پلیسی می تواند ما را سرگرم کند.

فریبا؛ سوژه نو، پرداخت کهنه

هنر و ادبیات

مینو رضایی

سازمان رسانه و ارتباطات عراق، پخش سریال معاویه از شبکه 
MBC عراق را ممنوع اعلام کرد.

سریال معاویه که به زبان عربی فصیح ساخته شده به وقایع و 
حوادث مرتبط با معاویه بعد از قتل عثمان، حکومت تا شهادت 

امام علی)ع(، حکومت امام حسن)ع( و معاویه می پردازد. 

ممنوعیتپخشسریال
معاویهدرعراق
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یکی از ویژگی های مهم دین اسلام این است که با ابزارهای 
مختلف، غبار روزمره گی، یکنواختی، کسالت و خمودگی را از 
این سازوکارها  از مهم ترین  چهره جامعه دینداران می زداید، 
مناسبت هاست. برنامه ریزی دین به گونه ای است که برای هر 
ساعت دعای خاصی دارد، برای پنج مقطع از روز نماز در نظر 
گرفته است، برای شب نمازهای خاصی تدارک دیده است، هر 
روز دعا و زیارت ویژه ای دارد، ایام هفته همچون نماز جمعه و 
عید جمعه و غسل ها و اعمال خاص دیگر را در خود جای داده 
است، همین طور ماه و بالاخره برای سال نیز برنامه هایی مانند 

حج سالانه، روزه داری سالانه؛ خمس و زکات سالانه و... دارد.
وقتی به همه این ها به صورت یک بسته نگاه می کنیم، پی به 
مهندسی فرهنگ و اجتماعی حیرت انگیز دین می بریم، زیرا 
و  پویایی  و  تغییر وضعیت  و  برنامه ها تحرک  این  از  هر یک 
جوشش در حوزه های مختلف فردی، اجتماعی، اقتصادی و... 

ایجاد می کنند.

سوال مهم این است که با این همه ظرفیت های دین چگونه 
است که جلوه های جدی این مهندسی باشکوه را در جامعه 
اسلامی نمی توانیم ببینم. پاسخ البته با تاسف شدید این است 
که این مهندسی در نظام های اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی 
و سیاسی ما هرگز به نحو کارآمد بازسازی نشده است. برای 
همین به مراسم های مذهبی مثل ماه رمضان، اعتکاف، اعیاد 
مذهبی مثل جمعه، به صورت برنامه های مقطعی نگاه می شود 
و این برنامه ها در کنار هم توان تولید یک فرهنگ جامع و 
میان  این  در  نمی بینند.  خود  به  را  ملی  سطح  در  گسترده 
برخورد دستگاه های مختلف فرهنگی، مذهبی، رسانه ای و ... با 

ماه رمضان نیز از این فقر مهندسی به شدت رنج می برد.

همه ماه رمضان را به عنوان مناسبت می شناسند، برنامه های 
آن مناسبتی ساخته می شود و هرگز و با اینکه در ماه رمضان 
ده ها متولی فرهنگی و مذهبی و حتی اقتصادی و رسانه ای 
بدون  و  ملی  راه  نقشه  بدون  اما  می آیند،  کار  پای  هنری  و 
توجه به این که جایگاه ماه رمضان درمیان ماه های دیگر در 
مسئله فرهنگ سازی و رفتارسازی چیست؟ چگونه می توان 
از ماه رمضان برای رفتارهای اقتصادی در طول سال استفاده 
کرد. فلسفه ماه رمضان آیا اختصاص به یک ماه دارد یا بخشی 
از پازل تغییر سرنوشت جامعه اسلامی از وضعیت موجود به 

وضعیت مطلوب است؟

کتاب »با قرآن در بهار قرآن« که توسط اینجانب به نگارش 
درآمد با این دغدغه درپی آن بود که نشان دهد ماه مبارک 
رمضان فقط یک مناسبت سالانه نیست؛ ماه رمضان ماه قرآن 
است؛ ماه رمضان ماه توجه و تحقق محتوای کتاب دین است، 
یعنی در این ماه باید توجه ها به نقشه راه دین متوجه گردد 
باید  سال  طول  در  خود  زندگی  در  که  بدانند  مسلمانان  و 

دستورالعمل  و  پروتکل  را  قرآن  دستورات 
زندگی فردی و اجتماعی وسیاسی خود قرار 

بدهند.

سنت  و  قرآن  آموزه های  اساس  بر  ما 
می دانیم که این کتاب در شب قدر نازل شد 
)انا انزلناه فی لیله القدر( و شب قدر در ماه 
ایجاد  برای  رمضان است. روزه ماه رمضان 
تقوا تشریع شده است. نتیجه این می شود 
که فلسفه ماه رمضان بر اساس آیات قرآن 
ایجاد تقواست، اما تقوا و خدا لحاظی )در 
اقتصاد، خانواده، سیاست، فرهنگ، امینت و 
کشورداری و ...( که در این ماه ایجاد می شود، 
بخشی از پروژه بزرگ فرهنگ سازی سالانه 

اسلامی است و بخش مهمی از کارکردهای ماه رمضان، برای 
هر شهروند جامعه اسلامی، مربوط به طول سال است، ولی آیا 
به  نگاهی  اجرایی چنین  قانون گذاری، فرهنگی،  دستگاه های 
این سرمایه عظیم دارند؟ پاسخ یک کلمه است: هرگز و حاشا.

با توجه به اینکه ماه رمضان سی روز است و قرآن نیز سی جز 
دارد، کتاب »با قرآن با بهار قرآن« می کوشد برای هر روز، آیه ای 
از یک جز در پیش چشم خوانندگان خود قرار بدهد تا در طول 
سی روز، آموزه های قرآن را مرور کنند و محتوای قرآنی راهی 
برای تحقق در زندگی آنان بیاید. در این کتاب موضوعات سی 
گانه ای گرد آمده است که هر کدام از طریق روایات و سنت 
به  مدت  کمترین  در  و  سرعت  با  خواننده  تا  شده اند  تبیین 
آن ها دست یابد. موضوعاتی مانند تقوا، روزه داری، قیامت باوری، 
کنترل خشم، پرهیز از حرام خواری، عدالت، دعا، عبادت، غفلت 
و بی خبری، آباد کردن مسجد، توبه، شیطان شناسی، نا امیدی 
از رحمت خدا، احسان، نماز و نماز شب، امتحان الهی، عفت و 
خویشتنداری، دوست یابی، حیا، امر به معروف و نهی از منکر، 
تعلق  کبیره، صبر،  گناهان  از  دوری  عبرت،  اخلاص،  غیرت، 

نداشتن به دنیا، یاد خدا، اخلاق برجسته، حسادت.
یعنی  کنیم  توجه  عنوان ها  این  از  یکی  به  تنها  مثال  برای 
»احسان«. کتاب به آیه ۹۰ نحل توجه می دهد که خداوند به 
عدل و احسان امر کرده است. کتاب توضیح می دهد که عدل 
یعنی هر چیزی در جای خود باشد و هر نوع انحراف، افراط، 
تفریط خلاف عدل است، ولی عدالت به تنهایی کارساز نیست 
وبه مرحله بالاتری )احسان( نیاز هست، زیرا گاه حل مشکل با 
اصل عدالت به تنهایی امکان ندارد و نیاز به گذشت و فداکای 

است که با احسان از آن یاد می شود.

امیر مومنان فرمود: »العدل انصاف و الاحسان التفضل«، عدل 
انصاف است و احسان بیشتر از حق دادن. اگر به خوبی دقت 
شود این آموزه قرآنی دقیقا چیزی است که ما در ایام کرونایی 

که دامنه فقر فقرا گسترده تر و سفره های آن ها کوچک تر شده 
است، به آن نیازمندتریم.

جامعه ای که در چهل سال ماه رمضان با آموزه قرآنی احسان 
بقای  برای  از خود  آمادگی گذشتن  امروزه  باشد،  آشنا شده 
هموطن خود را خواهد داشت. آیا متولیان فرهنگی ما با چنین 
ماه  ظرفیت  و  قرآن  آموزه ای  به  پیش  سال  چهل  از  نگاهی 

رمضان نگریسته اند؟

در کتاب به آثار احسان توجه می شود. مانند: چشم پوشی از 
گناه، دوستی و تداوم محبت )من اکثر احسنه احبه اخوانه( 
)کسی که احسانش بیشتر شود، برادرانش دوستش خواهند 
داشت(، مالک قلب ها شدن )بالاحسان تملک القلوب(، به خود 
احسان کردن )ان احسنتم احسنتم لانفسکم( و... در صورتی 
که این آموزه ها در بهار قرآن یعنی ماه رمضان به مرحله ثبات 

در جان و دل مردم برسد.

در ایام بلاها و گرفتاری های بهداشتی و اقتصادی و سیاسی و... 
مردم با احسان و نیکی موجب تداوم دوستی ها خواهند شد، نه 
اینکه ایام بلا مردم به دشمن هم تبدیل شوند؛ آنان مالک قلب 
آسیب دیدگان خواهند شد نه اینکه گروه های آسیب پذیر از 
آتش گرفتن ماشین لوکس ثروتمندان ابراز خوشحالی کنند و 

خود حدیث مفصل خوان از این مجمل.
به نظر می رسد رسالت اصلی اهل اندیشه و کتاب این است که 
باید این ظرفیت ماه مبارک را در میان ظرفیت های دیگر که 
اسلام طرحی کرده، ببیند و به هندسه مناسبت های اسلامی 
دست یابند و مهم تر این که بتوانند این یافته ها را به دست 
این  در  موثر  قانون گذاران  و  رسانه ای  و  فرهنگی  اندرکارن 

حوزه ها عرضه کنند.
بیایید در ایام آغازین ماه مبارک دعا کنیم که اهل کتاب و اهل 
قلم به ماه رمضان به عنوان بخشی از پازل پروژه اسلام برای 

انسان سازی بنگرند.

رمضان، بخشی از شکوه مهندسی فرهنگی و اجتماعی دین

جامعه

محمد عابدی

دوری از گناه، بهترین عمل در ماه رمضان

حجت الاسلام محمدتقی سهرابی فر در گفت وگو با خبرگزاری 
رسا، با اشاره به فرارسیدن ماه مبارک رمضان اظهار داشت: یکی 
از نکاتی که در رابطه با ماه مبارک رمضان به نظر مهم می رسد 
مطرح شود این است که همه می دانیم در این ماه خداوند عنایت 

خاصی نسبت به بندگانش دارد.
نشان  معصومین  حضرات  از  زیادی  احادیث  وجود  افزود:  وی 
می دهد که به کمترین و کوچکترین اعمال در این ماه مبارک اجر 
و ثواب و پاداش بسیاری داده می شود، نمونه آن همان خطبه ای 
است که از پیامبر گرامی اسلام)ص( در طلیعه ماه مبارک رمضان 
نقل شده است که حضرت فرموده است: نفس کشیدن ها هم در 
این ماه مبارک تسبیح حساب می شود و خوابیدن هم عبادت 

است، اعمال شما مورد قبول خداوند واقع می شود.

این  به تعبیر عادی  اگر  حجت الاسلام سهرابی فر تصریح کرد: 
احادیث را معنا و تحلیل کنیم باید بگوییم خدای متعال در این 
ماه مبارک به دنبال بهانه ای است که به ما پاداش و ثواب بدهد 

و گناهان ما را ببخشد.
وی با اشاره به بهترین و پسندیده ترین اعمال در ماه مبارک 
رمضان ابراز داشت: در همین خطبه شعبانیه که پیامبر)ص( راجع 
به ماه رمضان مفصل صحبت می کنند، در حدیث دارد که حضرت 
علی)ع( بلند شدند و فرمود: یا رسول الله ما افضل الاعمال؟ یعنی 
با توجه به فضیلت هایی که گفته شده بهترین اعمال چیست؟ این 
همان نکته مد نظر ما است که حضرت فرمود: افضل الاعمال فیه 
الورع عن محارم الله است یعنی خودمان را از حرام های الهی در 

این ماه نگاه داریم و مبتلا به معصیت خدا نشویم.
وی اضافه کرد: بنابراین این نکته به نظر می رسد که اعمال و 
دعاهای زیاد در این ماه ارزش زیادی دارد ولی وظیفه اصلی و 
اولی ما این است که خودمان را از معاصی نگاه داریم و دعاها 

و کارهای مستحبی و شب زنده داری ها در 
واقع در مراحل بعدی مطرح است؛ قدم اول 
و قدم اصلی در این ماه مبارک این است که 

تلاش کنیم به معصیت الهی دچار نشویم.
خیلی  که  اعمالی  از  یکی  کرد:  تأکید  وی 
به معنای  توصیه شده بحث دعا است که 
طلب کردن و نیاز خود را با معبود در میان 

گذاشتن و طلب کردن از خالق است.

حجت الاسلام سهرابی فر با بیان این که دعا و 
مناجات در منابع دینی ذاتا یک امر مطلوب و 
مستحب است، گفت: کسی که نیاز خودش 
اجابت  از  فارغ  می کند  طلب  خداوند  از  را 
شدن یا نشدن همین ابراز نیاز کردن یک کار 

نیک و مستحب است و درخواست و دعا خودش مطلوب است.
وی ابراز داشت: در این رابطه نکته ای که نظر ما را جلب می کند 
آیه ۷۷ سوره فرقان است که ترجمه ظاهری آیه این است که 
اگر دعای شما نباشد خداوند به شما اعتنایی نمی کند، عجیب 
است که انسان ممکن است کارهای زیادی انجام بدهد و گمان 
کند که نظر خدا را جلب کرده باشد ولی این آیه می فرماید اگر 
دعا و طلب و درخواست شما از خداوند نباشد خداوند به شما 

اعتنایی نمی کند.

استاد حوزه و دانشگاه در ادامه با بیان این که این آیه عظمت و 
اهمیت دعا را برای ما نشان می دهد، یادآور شد: البته نکته ای به 
ذهن ما در معنای این آیه شریفه می رسد این است که خداوند 
متعامل غنی مطلق و بی نیاز مطلق است و ما انسان ها نیز فقیر 
مطلق هستیم و سرتاپا نیاز و احتاجیم از این رو وقتی دقیق تر 

در این آیه تأمل می کنیم به این پرسش میرسیم که چه رابطه ای 
ممکن است بین بی نیاز مطلق و نیازمند مطلق باشد؟ به نظر 
میرسد غیر از اظهار نیاز و دعا و طلب کردن هیچ نوع ارتباطی 
نمی توانیم با خداوند داشته باشیم چون چیزی غیر از دعا نداریم 

که برای ارتباط عرضه کنیم.
وی بیان داشت: ما انسان ها در برابر خداوند چیزی نداریم که به 
وسیله آن با خداوند مرتبط شویم به همین جهت این آیه این 
نکته را گوشزد می کند که تنها راه جلب نظرِ خداوند اظهار نیاز 
و طلب و دعا و مناجات است و چیز دیگری نداریم که با غنی 
مطلق مرتبط شویم، بنابراین از مواردی که در همه ماه ها به ویژه 
ماه رمضان باید از آن استفاده کنیم همان فرصت استفاده از دعا 
کردن است. خداوند این در رحمت را در ماه مبارک بیش ار پیش 
گشوده است و ما می توانیم با آن نظر خداوند را به سوی خود 

جلب کنیم.

محمدتقی سهرابی فر

حضورچشمگیرزنان
دركسبوكارهایاجتماعی

 علی منصوری که در استودیوی پخش زنده برنامه در 
در  زنان  دخالت  درباره  داشت،  حضور  اندیشه  مسیر 
کرد:  اظهار  آن  کم وکیف  و  اجتماعی  کسب وکارهای 
و  نوظهور  پدیده ای  ایران  در  اجتماعی  کسب وکارهای 

نوپاست.

 بدین مفهوم که این کسب وکارها بین کارآفرینی اجتماعی 
و مسئولیت اجتماعی قرار می گیرد و مفاهیمی را در این 

حوزه شکل داده است.

 این فعال حوزه کسب وکار اجتماعی درباره ظرفیت شناسی 
کسب وکارهای اجتماعی در کشور گفت: با تعداد زیادی 
از افراد این حوزه مصاحبه کرده ام تا ضعف و قوت این 

اکوسیستم شناخته شود.

 نتیجه اینکه ۷۵درصد از فعالین این حوزه به صورت جدی 
زنان هستند و در زمینه هایی که مردان مسئولیت جدی 
را عهده دارند، سهم عمده فعالیت آن مجموعه به زنان 

اختصاص دارد.

 منصوری به رادیو گفت وگو گفت: کسب وکار اجتماعی 
در تعریف امروزی و نقشی که برای افراد قائل می شود، 
پدیده ای مدرن به حساب می آید؛ چون قرار است بسیاری 
ساختارهای سنتی اجتماعی را بشکند و آن چه از مفاهیم 
کار در ذهن داشتیم، قدری از این فضا فاصله می گیرد و 

متفاوت است.

کرد:  اجتماعی خاطرنشان  فعال حوزه کسب وکار  این   
دارند،  اجتماعی  کسب وکارهای  که  مولفه ای  مهم ترین 
تأثیر اجتماعی است که ادبیات خاص خود را داشته و 
پیرامون این مسئله تحقیقات گسترده ای در جهان و ایران 

صورت گرفته است.

فزونی  ایران  در  خاصه  و  جامعه  در  زنان  تأثیر  هرچه   
می گیرد، این تأثیر در اشکال مختلفِ حضورِ اجتماعی 

زنان بیشتر می شود و کسب وکار یکی از آن هاست.

اجتماعی  کسب وکارهای  اینکه  بر  تأکید  با  منصوری   
به همراه  را  اجتماعی  از دغدغه مندی های  بخشی مهم 
دارد، خاطرنشان کرد: زنان از مردان دغدغه مندتر هستند 
و این مسئله در بسیاری کشورها صدق می کند و بنابراین 
سهمشان در فضای کسب وکارهای اجتماعی بیشتر بوده و 

منشأ اثر بهتری قرار می گیرند.

 در بسیاری کسب وکارهایی که شکل خانگی و خرد دارند، 
به واسطه فضای صمیمانه تر زنان در حوزه کاری، تأثیرات 
فعالیت  برای  مناسب تری  بستر  طبیعتاً  و  شده  بیشتر 

اقتصادیِ زنان شکل می گیرد.

ادامه سخنان  این فعال حوزه کسب وکار اجتماعی در   
کار  مفهوم  امروزه  کرد:  اظهار  گفت وگو  رادیو  در  خود 
تغییر کرده و نگاه زنان به مفهوم کار در فرهنگ ما قدری 
در حال تغییر است و همین مسئله حضور زنان را در 

کسب وکارهای اجتماعی توسعه می دهد.
صورت  همین  به  اجتماعی  کسب وکارهای  افزود:  وی 
متولد نمی شوند؛ بلکه پایه شغلی یا اجتماعی دارند. برخی 
کسب وکارها به شکل یک ان جی او اجتماعی پدیدار شده 
و دغدغه هایی را دنبال می کنند؛ ولی به لحاظ گردش 
مالی دچار تشکیلاتی هستند که باید به طرق مختلف 

حل وفصل شود.

پشتیبانی  جدی  به صورت  نیست  قرار  ان جی اوها  این   
شوند و لذا باید به سمتی بروند که گردش مالی خود را 
مدیریت کنند و همین امر به تولید کالا و خدماتی می رسد 
که از جنس سودآوری است و در اینجا، ان جی او به مرز 

کسب وکار اجتماعی نزدیک خواهد شد.

علی منصوری
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و    امروزی  تعریف  در  اجتماعی  کسب وکار 
پدیده ای  می شود،  قائل  افراد  برای  که  نقشی 
مدرن به حساب می آید؛ چون قرار است بسیاری 
ساختارهای سنتی اجتماعی را بشکند و آن چه 
از مفاهیم کار در ذهن داشتیم، قدری از این فضا 

فاصله می گیرد و متفاوت است.

آخرین تمرین استقلال پیش از مصاف با النصر   
از ساعت ۱۹:۳۰ در ورزشگاه آزادی برگزار می شود. 
نشست خبری میودراگ بوژوویچ نیز ساعت ۱۹:۱۵ در 

ورزشگاه آزادی برگزار خواهد شد.
دیدار رفت استقلال - النصر در مرحله یک هشتم   

در  جاری  هفته  دوشنبه  آسیا  نخبگان  لیگ  نهایی 
ورزشگاه آزادی به انجام خواهد رسید.

اعلامزمان
نشستخبریبوژوویچ

واکنشدنیامالیبهغیبتدر
انتخاباتفدراسیونفوتبال

»خوشحال هستم که انتخابات در یک فضای آرام برگزار   
شد و با وجود تمامی موارد یکی از آرام ترین انتخابات ها را 

شاهد بودیم.«
عدم حضور در انتخابات؟  
»جایی که حضورم لازم باشد حتما حضور پیدا خواهم   

کرد و آن چه مهم است این که انتخابات به موقع برگزار 
شود و در یک فضای استاندارد و پر هیجان شاهد برگزاری 

انتخابات باشیم.«
»انضباط در فوتبال باید مورد بازبینی قرار گیرد و این   

مساله شامل سکوها و باشگاه های فوتبال می شود و باید 
ظرفیت فوتبال کشور را ارتقاء دهیم.«

شیوا نوروزی

انتخاب دبیرکل جدید مهم ترین خروجی نشست هیئت اجرایی 
کمیته ملی المپیک بود. چهل و هفتمین نشست هیئت اجرایی 
در حالی در محل کمیته برگزار شد که محمد تابع خبر انتخاب 

مهدی علی نژاد به عنوان دبیرکل جدید را اعلام کرد. 
از مدت ها قبل نام علی نژاد به عنوان یکی از گزینه ها برای اضافه 
مناف  رفتن  این حال  با  و  بود  مطرح  کمیته  مدیران  به  شدن 
هاشمی به وزارت ورزش این فرصت را ایجاد کرد تا خسروی وفا 
تصمیم نهایی اش را بگیرد. پس از تغییر و تحولات اخیر مدیریتی 
در کمیته ملی المپیک، محمد تابع به عنوان سرپرست دبیرکلی 
انتخاب شد، اما خیلی در این سمت باقی نماند و علی نژاد عهده دار 
مسئولیت دبیرکلی شد. البته تابع نیز با نظر اکثریت آرا اعضای 
هیئت اجرایی به عنوان رئیس جدید آکادمی ملی المپیک انتخاب 

شد. 

 انتخاب دبیرکل  
روز گذشته سرپرست پیشین دبیرکلی کمیته ملی المپیک برای 
در  شده  مطرح  مباحث  و  آمد  خبرنگاران  جمع  به  آخرین بار 
نشست هیئت اجرایی را تشریح کرد: »چهل و هفتمین جلسه 
هیئت اجرایی با حضور اعضا برگزار شد. در این نشست با توجه به 
اساسنامه کمیته و به پیشنهاد رئیس کمیته ملی المپیک و تأیید 
اعضای هیئت اجرایی، مهدی علی نژاد به عنوان دبیرکل انتخاب 
شد. همچنین من نیز از این پس عهده دار مسئولیت ریاست 
آکادمی ملی المپیک خواهم بودم. از زحمات دکتر صدر قدردانی 
می کنم و امیدوارم روند رو به رشد آکادمی تداوم یابد.« علی نژاد 

درحالی به عنوان دبیرکل جدید معرفی شد که سابقه ریاست 
فدراسیون ووشو و معاونت قهرمانی وزیر ورزش )سلطانی فر( را 

در کارنامه دارد. 

 افزایش کمك هزینه مدال آوران  
از جمله مصوبات مهم جلسه دیروز افزایش کمک هزینه ورزشکاران 
المپیکی است. اعضای هیئت اجرایی با افزایش دو برابری این 
کمک هزینه موافقت کردند و به این ترتیب تمامی مدال آوران 
ایران در ادوار بازی های المپیک ماهانه ۱۰ میلیون تومان دریافت 
خواهند کرد. تابع با اشاره به این موضوع اظهار داشت: »از زمانی 
که هیئت اجرایی فعلی عهده دار مسئولیت شد، رقم کمک هزینه 
برای مدال آوران المپیک ۴۵۰ هزار تومان بود و این مبلغ را تا ۵ 
میلیون تومان افزایش دادیم. در این نشست اعضای هیئت اجرایی 
این رقم را به ۱۰ میلیون تومان افزایش دادند. این کمک هزینه به 
همه ورزشکاران مدال آور اختصاص دارد و همه مدال آوران ادوار 

المپیک ماهانه این مبلغ را دریافت خواهند کرد.«

 همکاری با وزارت ورزش  
واریز بودجه اعزام کاروان ورزشی به بازی های کشور های اسلامی 
در عربستان به حساب وزارت ورزش باعث شد کمیته ملی المپیک 
اعزام ورزشکاران به این رویداد را از دستور کار خارج کند. در 
ادامه، اما وزارت اعلام کرد این نهاد با کمیته المپیک همکاری های 
لازم را دارد و کاروان کشورمان با بهترین آمادگی در بازی های 
کشور های اسلامی شرکت خواهد کرد. تابع در خصوص رویکرد 

برای  المپیک  کمیته ملی 
گفت:  رویداد  این  در  حضور 
را  نهاد ورزش کشور  دو  »هر 
تشکیل می دهند و روند امور با 
همکاری هر دو نهاد در حال 
انجام است. یک کشور و یک 
پرچم داریم و هم برای ما و هم 
برای وزارت ورزش این بازی ها 
مهم است. در تلاش هستیم 

بهترین نتایج را در بازی های کشور های اسلامی کسب کنیم و 
این مسئله برای هر دو نهاد ورزشی اهمیت زیادی دارد.«

کشور های  بازی های  قطعی  رشته های  تعداد  به  ادامه  در  وی 
اسلامی اشاره داشت: »در آخرین نشستی که در کشور آلبانی 
روی میز،  تنیس  شنا،  دوومیدانی،  رشته های  حضور  داشتیم 
شترسواری، هندبال، بسکتبال سه نفره، کاراته، موی تای، جودو، 
وزنه برداری، تکواندو، کشتی آزاد و فرنگی، فوتسال، سوارکاری، 
جوجیتسو، ژیمناستیک، شمشیربازی و والیبال قطعی شده است. 
همچنین سه رشته دوومیدانی، شنا و وزنه برداری برای معلولین 
درنظر گرفته شده، منتها هنوز کلاس بندی آنها اعلام نشده است. 
هنوز رشته جدیدی رسماً اعلام نشده و فقط دعوتنامه رسمی 
برای حضور کاروان ایران را دریافت کرده ایم. یکسری مراودات 
با فدراسیون های جهانی وجود دارد، ولی هنوز رشته جدیدی 
برگزاری است و وضعیت  اضافه نشده است. جلسات در حال 
همه رشته ها بررسی می شود. پس از آن می توانیم بگوییم در چه 

رشته هایی شرکت خواهیم کرد.« بازی های کشور های اسلامی 
۱۵ تا ۲۰ آبان ماه سال آینده در ریاض برگزار خواهد شد. 

 انتقاد از کمبود بودجه  
کفاف  تومانی  میلیارد  هزار  بودجه  کرد  تأکید  تابع  محمد 
و  بودجه  »مباحث  نمی دهد:  را  خارجی  اعزام های  هزینه های 
پروسه آماده سازی تیم ها مطرح شده و در تلاشیم تمام کار ها 
به بهترین شکل انجام شود تا کاروان آماده به عربستان اعزام 
شود. بودجه در نظر گرفته شده کافی نخواهد بود. با توجه به دو 
رویداد پیش رو )المپیک جوانان در بحرین و بازی های کشور های 
اسلامی در عربستان( حداقل باید هزار نفر را اعزام کنیم. مسابقات 
انتخابی بازی های المپیک را نیز در پیش داریم و با در نظر گرفتن 
بحث اعزام ها و برگزاری اردوها، باید بیش از هزار و ۵۰۰ نفر را 
پوشش دهیم. با این تفاسیر قطعاً بودجه در نظر گرفته شده کفاف 

هزینه های ما را نمی دهد.«

بودجهفعلیکفافهزینههارانمیدهد!

فریبا؛ سوژه نو، پرداخت کهنه

»فریبا« )با نام قبلی »شب دیجور«( سریالی   
است که از دی ماه ۱۴۰۳ از شبکه سوم سیما 
»جواد  نویسندگی  به  سریال  این  شد.  پخش 
صفوی« و کارگردانی »محمود معظمی« )و نه 
احمد معظمی( ساخته شد. این سریال در ژانر 
اجتماعی و پلیسی و با تأکید روی بررسی سبک 
زندگی بلاگری یا اینفلوئنسرهای اینستاگرامی 

ساخته شده است. 

استقلالمحصولپتروشیمینیست

روزی که استقلال را به هلدینگ پتروشیمی خیلج فارس 
در  تیم حداقل  این  کردیم مشکلات  تصور  سپردند، همه 
روز ها  آن  حتی  می شود.  فصل  و  حل  مالی  مسائل  بحث 
استقلال  پرسپولیسی ها حسرت می خوردند که چرا جای 
نیستند و به جایی مثل پتروشیمی واگذار نشده اند، ولی هرچه 
جلوتر رفیتم اوضاع خراب تر شد تا رسیدیم به این روز ها که 
استقلال حتی نمی تواند برای خود سرمربی درست و حسابی 

انتخاب کند. 
البته مسئولان هلدینگ و هیئت مدیره استقلال و مدیرعامل 
باشگاه هیچ شناحتی نسبت به مسائل شیمی و پتروشیمی و 
فرمول های آن ندارند، اما گویا توهم زده اند که استقلال هم 
مثل فلان فرآورده پتروشیمی است که با زیاد و کم کردن 
اسید ها و باز ها محصول تازه ای به وجود آید. حضرات گویا فکر 
کرده اند استقلال را می توانند مثل محصولات پتروشیمی در 
آزمایشگاه ها مدیریت کنند. فکر کرده اند می توانند مثلاً یک 
روز سرمربی را کم کنند، روز دیگر دروازه بان را یا یک روز 
بگویند دفاع نمی خواهیم و فردا عنوان کنند حالا بدون مهاجم 

بازی کنیم، ببینیم چه می شود!
نه آقایان اشتباه گرفته اید، این گوشت قربانی که دست شما 
افتاده نامش استقلال است. یکی از بزرگ ترین و پرافتخارترین 
انداخته اید.  روزش  و  حال  این  به  شما  که  ایران  تیم های 
استقلال عصر امروز در حالی دربی پایتخت را برگزار می کند 
که طی همین چند روز اخیر نیمکتش از صدقه سری مدیریت 
ناکارآمد شما بین حداقل سه یا چهار نفر دست به دست شد. 
با این حساب آیا می توان امید داشت که استقلال سروشکلی 
درست بگیرد. باید یک دستمریزاد به محمد نوازی گفت که در 
این آشفته بازار بالا سر تیم مانده تا دربی را پشت سر بگذارد. 

اصلاً کاری با نتیجه بازی نداریم. هرچند که بردن دربی برای 
هر دو تیم مهم است، اما تمام اینها نمی تواند مانع دیده شدن 

سهل انگاری ها و سوءمدیریت هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس 
در استقلال باشد. استقلال حتی اگر امروز برنده دربی هم 
باشد باز هم آنها باید پاسخگو باشند که چرا یکی از بزرگ ترین 
تیم های فوتبال ایران را به این روز انداخته اند. استقلال اگر 
برنده بازی امروز باشد، تنها و تنها به خاطر تلاش بازیکنانش 
و کادر فنی تمام ایرانی آن است که با تعصب با تیم ماندند تا 

دربی را هم پشت سر بگذارند. 
اینکه هلدینگ خلیج فارس نزدیک به یک ماه است استقلال 
با اسامی مختلف  بازی  از  بعد  را بدون سرمربی گذاشته و 
به گزینه ای رسیده که هنوز هم مشخص نیست می تواند 
روی نیمکت این تیم بنشیند یا نه، عین سوءمدیریت است. 
سوءمدیریتی که دیروز اعتراض هواداران استقلال را به همراه 

داشت و ادامه آن مشخص نیست به کجا کشیده شود. 
واقعیت این است که هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس اگر 
نمی تواند استقلال را مدیریت کند باید دست از سر این تیم 
بردارد تا حداقل یک مالک درست و حسابی برای آبی های 
تهران پیدا شود، چراکه حالا مثل روز روشن است که ادامه این 
مسیر چیزی جز شکست برای استقلال در پی ندارد، حتی اگر 

آنها برنده دربی امروز باشند.

فریدون حسن


